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ELKE VAN DEN BRANDT, 

COLLEGEVOORZITTER BEVOEGD VOOR BEGROTING, WELZIJN, GEZONDHEID, GEZIN EN 

STEDELIJK BELEID 

 

Vraag nr. 1 van 2 oktober 2023 van de heer Jan Busselen 

Welzijn: De evolutie van het aantal Brede Scholen en het verloop van Bredeschoolcoördinatoren  

 

De Vlaamse Gemeenschap en de VGC subsidiëren momenteel negenentwintig Brede Scholen in 

Brussel. In vijftien van de negentien Brusselse gemeenten zijn Brede Scholen. In tien gemeenten 

zijn alle Nederlandstalige scholen verbonden aan een Brede School. 

 

De organisatie van de Brede Scholen verschilt sterk van plaats tot plaats. Dat heeft gevolgen voor 

de coördinatoren, de werking en het aantal bereikte Ketjes.  

 

Er zijn verschillende modellen: 

 

• Bij een nestmodel werkt een school samen met de buurt; 

• Bij een campusmodel speelt de samenwerking zich af op dezelfde campus; 

• Bij een webmodel werken meerdere scholen samen met elkaar en met de buurt. 

 

Wat is de evolutie in aantallen tussen 2019 en 2023?Hoeveel Brede Scholen die het nestmodel 

nastreefden waren er in 2019? Hoeveel kwamen er bij of vielen er weg? Dewelke? 

 

Hoeveel Brede Scholen die het campusmodel nastreefden waren er in 2019? Hoeveel kwamen er 

bij of vielen er weg? Dewelke? 

 

Hoeveel Brede Scholen die het webmodel nastreefden waren er in 2019? Hoeveel kwamen er bij 

of vielen er weg? Dewelke? 

 

Wat is de evolutie van het totaal aantal Brede Scholen tussen 2019 en nu? 

 

Wat is het verloop van het aantal Bredeschoolcoördinatoren? Kan worden gesproken van een 

duurzame job? Of lag dat verloop eerder hoog? 

 

Antwoord 
 

De Brusselse Brede Schoolwerking verschilde tot nu toe sterk naargelang de school, de gemeente 

en het Brede Schoolmodel. Daardoor waren er ook heel wat verschillen in de job van een 

Bredeschoolcoördinator: sommige coördinatoren werkten voor een school, andere voor zichzelf. 

Het was dan ook onder meer op vraag van de coördinatoren dat de Brede Schooltransitie werd 

ingezet, om tot een eenduidig en duurzaam model voor Brede School in Brussel te komen. Dat 

model houdt een duidelijker kader en meer werkzekerheid in voor hen. 

 

De transitie heeft ook als doel om de Brede Schoolwerking te verruimen naar alle kinderen en 

jongeren in het Nederlandstalig onderwijs. Die transitie wordt doorgevoerd op een eenvormige 

manier waarbij kwaliteit en aandacht voor kansarmoede centraal staan. Deze beslissingen kwamen 
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er na een uitvoerig participatief proces, waar naast de coördinatoren ook alle partners en de 

jongeren zelf in betrokken zijn. 

 

De transitie is op dit moment volop aan de gang: op basis van het modelconvenant die het College 

in juni 2023 goedkeurde, worden met alle Brusselse gemeenten gesprekken gevoerd om tot een 

individuele overeenkomst te komen. 

 

In 2019 waren er negenentwintig Brede Scholen waarvan vier nestmodellen, met name Brede 

School De Kriek vanuit de gemeenteschool De Kriek in Schaarbeek, Brede School Sint-Joost 

vanuit de gemeenteschool Sint-Joost-aan-zee in Sint-Joost-ten-Node, Brede School De Brede 

Stroom vanuit de Lutgardisschool in Etterbeek en Brede School Papageno vanuit de GO! 

basisschool Papageno in Evere. 

 

Er kwamen sindsdien geen nestmodellen bij. Brede School Sint-Joost-ten-Node evolueerde in 2022 

naar een (beperkt) webmodel bestaande uit een netwerk met twee scholen van verschillende netten. 

 

Er waren toen drie campusmodellen: Brede School Nieuwland vanuit de Sint-Jorisbasisschool op 

de Nieuwlandsite in Stad Brussel, Brede School Noord vanuit de Vrije Basisschool Sint-Lukas op 

de Sint-Lukassite in Schaarbeek en Brede School Lucerna vanuit de basisschool Lucerna op de 

Innova campus in Anderlecht. Er kwamen geen campusmodellen bij en er vielen geen 

campusmodellen weg. 

 

 

Vraag nr. 2 van 2 december 2023 van mevrouw Bianca Debaets 

Gezin: De sluiting van de Baboes-werking in Laken, het Centrum en Schaarbeek 

 

De Huizen van het Kind in Brussel bundelen heel wat organisaties die gelinkt zijn aan opgroeien, 

opvoeden of zelfs zwanger zijn. Ze hebben ook een aanbod van spel en ontmoeting voor ouders en 

kinderen, zoals Baboes. Kinderen kunnen er spelen met andere kinderen en nieuwe dingen 

ontdekken, ouders of andere opvoedingsverantwoordelijken krijgen er de kans om zelf even tot 

rust te komen. Dit aanbod was gedurende jaren een succes en werd erg op prijs gesteld. 

 

In het Armoedeplan 2022-2025 van de VGC staat: “De VGC zet verder in op preventieve 

gezinsondersteuning door een actieve rol op te nemen in het toekomstverhaal Huis van het Kind 

Brussel. Er wordt verder geïnvesteerd in fysieke locaties en gezinsondersteunend aanbod zoals 

opvoedingsondersteuning en spel & ontmoeting, met extra aandacht voor de meest kwetsbare 

gezinnen.” 

 

Eind september 2023 kwam er een einde aan de werking van Baboes zoals het tot nu toe was 

gekend. In het kader van de doorstart van Huis van het Kind in Brussel besliste de VGC om 

opdrachten in te kantelen in de fysieke Huizen van het Kind. 

 

Kan worden toegelicht waarom de alom gewaardeerde werking onder de naam Baboes in Brussel 

niet langer gesteund wordt door de VGC? Waarom werden de bestaande Baboes-werkingen niet 

‘as such’ ingebed in de fysieke locaties van het nieuwe Huis van het Kind Brussel? 
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Hoe werd de bestaande ervaring en expertise van Baboes overgedragen naar het nieuwe Huis van 

het Kind? Hoe zullen spel en ontmoeting een plaats krijgen in de fysieke locaties (en in welke)? 

Zal daarbij voldoende aandacht zijn voor sociale mix (werkende ouders, niet-werkende ouders), 

ook bij het bepalen van de openingsdagen en -uren? Zullen er, zoals bij Baboes, voldoende 

openingsmomenten zijn op zaterdagen? 

 

Kan een overzicht worden aangeleverd van de initiatieven gericht op spel en ontmoeting voor 

(alleenstaande) ouders met kinderen, die gesteund worden door de VGC, sinds het begin van de 

legislatuur? Welk budget werd hiervoor uitgetrokken? Welke zijn vandaag eventueel de blinde 

vlekken in Brussel op dit gebied? 

 

Welke concrete ondersteuning biedt de VGC aan laagdrempelige ontmoetingsplaatsen om een 

stabiele werking uit te bouwen? Welke acties onderneemt de VGC om dit aanbod over het gehele 

Brussels Hoofdstedelijk Gewest te spreiden? Hoe evolueerde het budget van de preventieve 

gezinsondersteuning sinds 2019? 

 

Antwoord 

 

Met het besluit van 4 februari 2022 over de subsidiëring van een geïntegreerd Vlaams gezinsbeleid 

in het tweetalige gebied Brussel-Hoofdstad voerde de Vlaamse Regering een reorganisatie door 

van het Brusselse Huis van het Kind. In het kader daarvan werden de subsidies van de Vlaamse 

overheid aan de vroegere vzw Huis van het Kind-Ket in Brussel geschrapt en werd een nieuw Huis 

van het Kind aangeduid, bestaande uit een samenwerking van de Gezinsbond vzw, Wiegwijs vzw 

en I-mens vzw, die vanaf 2023 alle subsidies van de Vlaamse overheid voor het aanbod van de 

Brusselse Nederlandstalige gezinsondersteuning ontvangt. Het nieuwe Huis van het Kind neemt in 

opdracht van de Vlaamse overheid een regisseursrol op over de organisatie van het aanbod, alsook 

voor de afstemming tussen locaties, op vlak van doelgroep en openingsmomenten. 

 

De Vlaamse Gemeenschapscommissie werkte samen met dit Huis van het Kind een structuur uit 

voor de toekomstige locaties waar aanbod preventieve gezinsondersteuning wordt georganiseerd. 

De nieuwe structuur bestaat uit twee types locaties, met enerzijds de ankerpunten (de vroegere 

consultatiebureaus van Kind & Gezin) en anderzijds de meer uitgebreide fysieke locaties. In de 

fysieke locaties organiseert het Huis van het Kind samen met haar partners naast de 

consultatiebureauwerking ook een aanbod spel en ontmoeting en een aanbod 

opvoedingsondersteuning. Sinds 1 juli 2023 zijn er in Brussel zeven fysieke locaties en elf 

ankerpunten. Vanaf 1 januari 2024 breiden drie ankerpunten hun werking uit tot fysieke locaties, 

en wordt het aantal fysieke locaties tien, in combinatie met acht ankerpunten. 

 

Tien fysieke locaties Huis van het Kind in 2024 in Brussel: 

 Fysieke locatie Nieuwland, beheerd door vzw Wiegwijs; 

 Fysieke locatie Sint-Joost, beheerd door vzw Wiegwijs; 

 Fysieke locatie Sint-Gillis, beheerd door vzw Wiegwijs (opstart vanaf 1 januari 2024); 

 Fysieke locatie Anderlecht, beheerd door vzw Ket in Anderlecht; 

 Fysieke locatie Kuregem, beheerd door vzw Ket in Anderlecht; 

 Fysieke locatie Theodora, beheerd door de Vrije Universiteit Brussel; 

 Fysieke locatie Noord, beheerd door vzw Elmer; 

 Fysieke locatie Nekkersdal, beheerd door vzw Gemeenschapscentrum Nekkersdal; 
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 Fysieke locatie Den Dam, beheerd door vzw Gemeenschapscentrum Den Dam (opstart vanaf 

1 januari 2024); 

 Fysieke locatie Elzenhof, beheerd door vzw Gemeenschapscentrum Elzenhof (opstart vanaf 

1 januari 2024). 

 

Acht ankerpunten Huis van het Kind in 2024 in Brussel: 

• Ankerpunt Sint-Agatha-Berchem, beheerd door vzw Wiegwijs; 

 Ankerpunt Ganshoren, beheerd door vzw Wiegwijs; 

 Ankerpunt Evere, beheerd door vzw Wiegwijs; 

 Ankerpunt Etterbeek, beheerd door vzw Wiegwijs; 

 Ankerpunt Neder-over-Heembeek, beheerd door vzw Wiegwijs; 

 Ankerpunt Noordwijk, beheerd door vzw Wiegwijs; 

 Ankerpunt Molenbeek, beheerd door vzw de Molenketjes; 

 Ankerpunt Foyer, beheerd door vzw Foyer. 

 

Terwijl de middelen van de Vlaamse Gemeenschap worden gebruikt voor de organisatie van het 

aanbod zelf, financiert de VGC de algemene werking op de locaties Huis van het Kind. Met die 

subsidie voor algemene werking wordt o.a. een warm onthaal en informele ontmoeting 

georganiseerd. Ook outreachend werken, de logistieke en administratieve taken, samenwerken met 

partners, de bekendmaking van het aanbod en het betrekken en laten participeren van gezinnen, 

behoort tot de algemene werking. De VGC voorziet daarvoor een werkingssubsidie van 5.300 euro 

per ankerpunt en van 45.000 euro per fysieke locatie. 

 

Met deze aanpak komt er op elk ankerpunt en fysieke locatie een vorm van spel en ontmoeting. De 

vroegere Baboes-werking werd op vier locaties (Centrum, Laken, Schaarbeek (ABC-huis) en 

Nieuwland) georganiseerd. Door op elk ankerpunt en fysieke locatie aanwezig te zijn, wordt het 

aanbod spel en ontmoeting voor de Brusselaar op meer locaties en meer nabij aangeboden, met een 

betere spreiding over het hele Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Bovendien wordt het aanbod spel 

en ontmoeting beter geïntegreerd met al het overige gezinsondersteunend aanbod dat op de locaties 

Huis van het Kind wordt georganiseerd. 

 

Elke locatie vult de vorm van spel en ontmoeting zelf in naargelang de noden van de gezinnen. 

Baboes is een van de methodieken die de locaties Huis van het Kind daarbij kunnen hanteren. 

Verschillende Baboes-medewerkers gingen aan de slag in de fysieke locaties Huis van het Kind en 

brengen op die manier hun ervaring en expertise in. De vroegere vzw Huis van het Kind-Ket in 

Brussel droeg ook alle documentatie en materiaal over Baboes over naar de Gezinsbond vzw. 

 

Van de vroegere vier Baboes-locaties stopt de locatie Centrum. De overige drie locaties worden 

nog steeds benut om spel en ontmoeting voor jonge gezinnen te voorzien, door de locaties Huis 

van het Kind die eraan verbonden zijn. Voor de Baboes-locatie Laken is dat door 

Gemeenschapscentrum Nekkersdal dat de fysieke locatie Nekkersdal organiseert, voor Schaarbeek 

is dat door vzw Elmer van fysieke locatie Noord en voor Nieuwland is dat door Wiegwijs vzw dat 

de fysieke locatie Nieuwland organiseert. 

 

Het aanbod spel en ontmoeting dat op dit moment door het Huis van het Kind wordt georganiseerd, 

vindt op de volgende momenten en locaties plaats: 

 Maandag – voormiddag: fysieke locatie Sint-Joost; 
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 Dinsdag – voormiddag: fysieke locatie Kuregem en fysieke locatie Noord; 

 Dinsdag – namiddag: fysieke locatie Nieuwland; 

 Woensdag – voormiddag: fysieke locatie Anderlecht; 

 Woensdag – namiddag: fysieke locatie Kuregem (1x /maand) en fysieke locatie Noord; 

 Donderdag – namiddag: fysieke locatie Anderlecht (i.s.m. Elmer Zuid) (1x /maand); 

 Vrijdag – voormiddag: fysieke locatie Nieuwland en fysieke locatie Anderlecht (1x /maand); 

 Zaterdag – voormiddag: fysieke locatie Nekkersdal (1x /maand) en fysieke locatie Noord (1x 

/maand); 

 Zondag – namiddag: fysieke locatie Anderlecht (i.s.m. Gemeenschapscentrum De Rinck) (1x 

/maand). 

 

Hieronder wordt een overzicht gegeven van het budget dat de voorbije jaren aan werkingssubsidies 

preventieve gezinsondersteuning werd toegekend door de VGC: 

 

 2019: 684.285 euro 

Het budget in 2019 was hoger omwille van een eenmalige projectsubsidie van 100.000 euro 

aan de twee Brusselse Inloopteams. 

 2020: 691.573 euro 

Het budget in 2020 was hoger omwille van een eenmalige projectsubsidie van 106.708 euro 

voor vrijetijdsmateriaal in de preventieve gezinsondersteuning, gekaderd in de 

coronapandemie. 

 2021: 573.350 euro 

 2022: 601.127 euro 

 2023: 744.658 euro 

 

De stijging in 2022 en 2023 ten opzichte van 2021 is het gevolg van de verhoging van de structurele 

werkingssubsidies van de VGC in 2022 en 2023, en van de nieuwe subsidie van 50.000 euro op 

jaarbasis aan vzw Arlette voor de ondersteuning van de Nederlandstalige Brusselse babytheken. 

 

 

Vraag nr. 3 van 20 februari 2024 van mevrouw Bianca Debaets 

Gezondheid: Crisishulp voor jongeren in Brussel 
 

Begin februari 2024 berichtte De Tijd over het feit dat het aantal meldingen van jongeren in nood, 

hetzij door mentale problemen of door problemen thuis de afgelopen drie jaar is geëxplodeerd.  

 

Er liepen vorig jaar 16.500 oproepen binnen bij de Vlaamse crisismeldpunten voor kinderen en 

jongeren wat een toename van 40 % is, afgezet tegen de cijfers van drie jaar eerder. De helft van 

deze oproepen bleek dermate ernstig dat noodhulp in de vorm van een slaapplaats of 

crisisbegeleiding aangewezen was. 

 

Is er zicht op het aantal oproepen in nood afkomstig van Brusselse jongeren? Zo ja, is het mogelijk 

in te gaan op de aard en de ernst van de klachten enerzijds en het profiel van de oproepers 

anderzijds. Kunnen eventuele opmerkelijke tendensen die doorheen de legislatuur werden 

vastgesteld, worden toegelicht? 
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Hoe reageert de collegevoorzitter op de cijfers met betrekking tot het aantal crisisvragen? Worden 

de mogelijkheden bestudeerd waar mogelijk meer preventief te werken naar specifieke (kwetsbare) 

doelgroepen zoals bv. tienermeisjes? Welke maatregelen worden in die zin bestudeerd of werden 

reeds uitgerold? 

 

Is er zicht op eventuele personeelstekorten in de crisisjeugdhulp in Brussel? Is er een impact van 

eventuele personeelstekorten voelbaar op de benutting van de capaciteit? Kan de eventuele impact 

cijfermatig worden weergegeven? 

 

Wanneer werd laatst samengezeten met de sector en welke conclusies en acties werden genomen 

naar aanleiding van dit overleg? 

 

Antwoord 

 

Het aantal aanmeldingen bij het Crisismeldpunt jeugdhulp Brussel bedroeg de voorbije jaren: 238 

in 2020, 412 in 2021, 414 in 2022 en 327 in 2023. In de grafieken hieronder is de verdeling per 

leeftijdscategorie en volgens geslacht terug te vinden. 

 

Er bestaan geen cijfergegevens over de aard van de klachten. Het crisismeldpunt geeft wel aan dat 

de ernst van de aangemelde situaties doorheen de jaren toeneemt en er vaak sprake is van 

meervoudige problematieken: waarbij een onveilige situatie bv. gepaard gaat met armoede en 

schulden, een handicap of zorgnood, een psychiatrische problematiek of een trauma. 

 

Wat het profiel van de oproepers betreft: vaak is het een CLB-medewerker, politie, hulpverlener 

of psycholoog die een aanvraag doet bij het crisismeldpunt. 
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Dat de hulpvragen voor crisissituaties bij jongeren toenemen, is onrustwekkend en niet nieuw. Het 

is een tendens die al jaren aan de gang is. De Vlaamse overheid heeft vorig jaar met de lancering 

van het Vlaamse Crisis- en Investeringsplan Jeugdhulp enkele acties opgezet. 

 

De VGC neemt binnen dat plan de coördinatie van het ‘Crisisplan Brussel’ op. De VGC stelde 

daarvoor een coördinator aan binnen de Administratie en beheert een ‘vlinderbudget’ van 638.000 

euro om acties op te zetten rond crisistrajecten. Dit gaat onder meer over:  

 het opzetten van tijdelijke initiatieven van jeugdhulpvoorzieningen om extra opvang 

mogelijk te maken; 

 een ondersteunend aanbod van organisaties in het brede netwerk; 

 224.000 euro van dat vlinderbudget is al specifiek voorzien voor de noodopvang van jonge 

kinderen, gezien de grote nood daaraan; 

 op niveau van de cliënten: oplossingen op maat omdat het aanbod verzadigd is, bv. voor het 

transport tussen voorzieningen en scholen. 

 

De VGC nam ook zelf het initiatief om via preventieve acties in te grijpen op de verzadiging van 

het regulier jeugdhulpaanbod en de lange wachtlijsten. Een voorbeeld hiervan is het project van 

vzw JES rond het mentaal welzijn van meisjes en jonge vrouwen. JES merkte tijdens hun 

straathoekwerk dat meisjes die in een kwetsbare situatie opgroeien bijkomende drempels ervaren 

in het vinden van gepaste hulp. Ze zitten met twijfels over vertrouwelijkheid of voelen zich niet 

thuis in de initiatieven waar vooral jongens op afkomen. Daarom zal JES de komende twee jaar 

een project uitwerken dat muren wil slopen en zal opkomen voor het mentaal welzijn bij meisjes 

in kwetsbare situaties. Ze doen dat door zowel de meisjes individueel als in groep te versterken en 

bruggen te slaan naar het bestaande hulpverleningsaanbod. JES zal gedurende de looptijd van het 

project expertise opbouwen rond genderspecifiek, laagdrempelig werken en die kennis delen met 

andere organisaties uit het werkveld. 

 

Een ander voorbeeld van de inzet op preventie, is de steun aan Ter-Wende-Espero voor het initiatief 

‘Outreach’. Dankzij deze steun startte de vzw in december 2023 met trajecten waarbij 

hulpverleners jongeren die op een wachtlijst staan voor individuele therapie in de thuiscontext 

opzoeken. Zo kan de organisatie meer flexibel en gericht te werk gaan, zodat ze jongeren enkel 
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wanneer het echt nodig is residentieel opvangen en escalatie van problemen zoveel mogelijk 

kunnen voorkomen. 

 

Dit zijn twee voorbeelden van manieren waarop de VGC met specifieke Brusselse initiatieven 

innoverend en preventief te werk gaat om in te spelen op de wachtlijsten en tekorten in de 

jeugdhulpsector. 

 

De personeelskrapte in de jeugdhulpsector werd sinds de coronacrisis erg problematisch. Dat heeft 

ernstige gevolgen voor de jongeren, bv. door sluitingen van leefgroepen. De werkdruk wordt 

daardoor ook steeds groter voor de mensen die werken in de sector, en vacatures blijven vaak 

onbeantwoord. Cijfergegevens zijn hierover niet beschikbaar, maar het is duidelijk dat de 

personeelsbezetting een grote impact heeft op de mogelijkheden binnen het crisisnetwerk en op de 

jeugdhulpverlening in het algemeen. 

 

Om verandering teweeg te brengen, is het essentieel om ademruimte te bieden aan de 

personeelsteams. Daarom werd als eerste stap een projectmedewerker aangeworven bij vzw 

Tonuso. Deze medewerker heeft als opdracht concrete gemeenschappelijke acties te ontwikkelen 

over de organisatiegrenzen van Brusselse jeugdhulporganisaties heen: kennisdeling rond 

aantrekkelijk werkgeverschap, organisatie van een jobbeurs, bredere acties rond zijinstroom 

vertalen naar de Brusselse jeugdhulp, organisaties begeleiden bij het analyseren en verbeteren van 

werkprocessen en organisatie van belevingsdagen. 

 

Om de uitvoering van het Crisisplan Brussel op te volgen, is een Netwerkstuurgroep Crisis 

opgericht met aanmelders en aanbieders van het intersectorale crisisnetwerk en het Vlaams 

Agentschap Opgroeien. 

 

De VGC heeft het voorzitterschap van dit platform opgenomen, en brengt het op regelmatige basis 

samen. Vanuit die rol wordt continu overlegd met de sector. De Netwerkstuurgroep bepaalt met 

name mee hoe het ‘vlinderbudget’ van 638.000 euro wordt ingezet: zij geven aan waar prioritair 

op moet ingezet worden en waar de mogelijkheden liggen voor versterking of nieuwe 

samenwerkingen. Door die voortdurende afstemming met de sector blijft de VGC ook alert voor 

innovatieve manieren om in te spelen op de noden, zoals de projecten van JES en Ter Wende-

Espero, zoals hierboven beschreven. 

 

Daarnaast is de VGC natuurlijk ook actief lid van het IROJ: het Intersectoraal Regionaal Overleg 

Jeugdhulp dat een bredere groep van jeugdhulppartners verenigt en een zestal keer per jaar 

samenkomt om de samenwerking tussen hen vorm te geven. 

 

 

Vraag nr. 4 van 21 februari 2024 van de heer Pepijn Kennis 

Ambtenarenzaken: Stagiairs op kabinetten van de Vlaamse Gemeenschapscommissie 

 

Jaarlijks komen er duizenden studenten of jonge werkzoekenden in aanraking met de arbeidsmarkt 

via een stage. Een stage is voor jongeren een belangrijke manier om het werkveld te verkennen, 

theorie in de praktijk te brengen en inzicht te krijgen in de eigen kwaliteiten en tekortkomingen. 
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Een stageplek op een van de kabinetten van de Vlaamse Gemeenschapscommissie lijkt daarom een 

interessante opportuniteit om werkervaring op te doen. Jammer genoeg zijn stages in België vaak 

onbezoldigd en hebben stagiairs vaak geen toegang tot sociale zekerheid. 

 

Hoeveel stagiairs werden er tewerkgesteld in het kabinet van de collegevoorzitter? Graag een 

overzicht per werkjaar van deze legislatuur. 

 

Hoeveel stagiairs stelden zich kandidaat voor een stage in het kabinet? Graag een overzicht per 

werkjaar van deze legislatuur. 

 

Hoe lang duurt een gemiddelde stage in het kabinet? 

 

Hoeveel van de stagiairs deden een stage vanuit een vak in hun opleiding en hoeveel stagiairs deden 

een stage buiten het kader van een opleiding? Graag een overzicht per jaar. 

 

Wat was de bezoldiging van elk van deze stages? Hoeveel waren er onbezoldigd? Voor de 

bezoldigde stages: welke financiële compensatie, voordelen of andere vergoedingen kregen deze 

stagiairs tijdens hun stageperiode?  

 

Op welke sociale rechten hebben deze stagiairs recht tijdens hun stageperiode? 

 

Op welke manier worden deze stagiaires begeleid? 

 

Antwoord 

 

Het kabinet van collegevoorzitter Elke Van den Brandt ontving negen stagiairs gedurende een 

periode van vijf jaar. Deze stagiairs werden ingezet in de algemene werking van het kabinet. 

 

Jaar 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

Aantal stagiairs 0 1 3 1 1 3 

 

Het kabinet ging in op elke stageaanvraag die binnenkwam. Alle stagiairs hebben hun stage 

voltooid als onderdeel van een opleiding. De stages waren onbezoldigd. Er werden geen sociale 

rechten opgebouwd. 

 

De gemiddelde duur van de stages was 5-6 weken. 

 

Elke stagiair werd op de werkvloer opgevolgd en begeleid door een mentor. 
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SVEN GATZ, 

COLLEGELID BEVOEGD VOOR ONDERWIJS EN SCHOLENBOUW 

 

Vraag nr. 1 van 10 oktober 2023 van mevrouw Bianca Debaets 

Onderwijs: De resultaten van de bevraging over het schoolzwemmen en de inspanningen van de 

VGC rond zwemmogelijkheden 

 

In schriftelijke vraag nr. 12 van 31 maart 2022 betreffende de situatie omtrent zwemlessen in het 

Nederlandstalig Brussels onderwijs antwoordde het College dat “een nieuwe bevraging gepland 

wordt in de loop van het schooljaar 2022-2023”. Daarom een vraag naar de (tenminste eerste of 

voorlopige) resultaten. 

 

In het Bestuursakkoord 2019-2024 van de VGC werden er ook enkele afspraken gemaakt met 

betrekking tot het zwemmen; hierin valt o.a. volgende passage te lezen: “We bepleiten bij de 

bevoegde instanties en overheden dat alle publieke zwembaden open blijven tot 22 uur en op zon- 

en feestdagen. We ijveren eveneens voor één gemeenschappelijk prijsbeleid in heel Brussel.” 

 

Gezien het laatste jaar van de legislatuur wordt aangevat, mag er worden van uitgegaan dat het 

College een mooie lijst van realisaties en/of démarches ter zake kan voorleggen. 

 

Daarnaast kwam ook het gebrek aan openluchtzwembaden in de hoofdstad opnieuw in de aandacht 

deze voorbije zomer. 

 

Is de bevraging inderdaad doorgegaan in het schooljaar 2022-2023? Zo ja, in welke periode, en is 

deze ondertussen afgerond? Kan het College de resultaten van de bevraging meedelen? Welke 

conclusies neemt het College mee in haar beleidsvoering? Welke nieuwe acties zijn er beslist voor 

het schooljaar 2023-2024? Welk budget (per collegelid) wordt er hiervoor vrijgemaakt in de 

volgende aanpassing van het Meerjarenplan? Kan het College ook kort de methodologie van de 

steekproef toelichten: welke vragen, hoeveel scholen, hoeveel leerlingen, enz…? Zijn de resultaten 

van de bevraging gedeeld met of overgemaakt aan de Vlaamse Regering? 

 

Kan een uitgebreide en gedetailleerde lijst worden gegeven van welke inspanningen dit College 

heeft genomen voor betere toegangsuren van de publieke zwembaden en welke stappen er werden 

genomen richting een gemeenschappelijk prijzenbeleid? Kan bij deze inspanningen ook steeds 

vermeld worden bij welke bevoegde instantie en overheid hiervoor werd gepleit? Heeft het College 

bij deze gesprekken concrete voorstellen gegeven aan deze instanties en ook aangegeven om 

budgettair over de brug te komen om de doelstelling van het Bestuursakkoord 2019-2024 te 

bereiken? 

 

Zijn de resultaten beschikbaar van de geleverde inspanningen ter zake? Welke (publieke) 

zwembaden beschikken nu over bredere toegangsuren en kan worden toegelicht of er stappen 

werden gezet naar een uniform prijzenbeleid? Heeft het College eigenlijk een raming gemaakt van 

hoeveel een eengemaakt prijzenbeleid zou kosten aan het Brussels Hoofdstedelijk Gewest? Is het 

College bereid om een deel van deze kostprijs op zich te nemen als er hierover een akkoord zou 

komen onder de betrokken gemeenten en instanties? Onder welk budget? 
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Is een evaluatie gemaakt van het tijdelijke openluchtzwembad Flow in de zomer van 2023? 

Hoeveel gebruikers hebben er kunnen genieten van een frisse duik in het water? Komt er een 

vervolg in 2024? Zijn er bepaalde incidenten gemeld zoals gevallen van diefstal, vandalisme, 

overlast...? 

 

Welke nieuwe stappen heeft het College genomen voor het openluchtzwembad op de Abattoirsite 

in het jaar 2023? Wordt de vooropgestelde planning nog gerespecteerd, evenals de afgesproken 

budgetten en verdeelsleutels? 

 

Antwoord 

 

De gevraagde en aangekondigde scholenbevraging heeft inderdaad plaatsgevonden en liep via een 

onlinebevraging tussen 24 oktober en 30 november 2022. Alle scholen van het basisonderwijs en 

secundair onderwijs, 193 in totaal, zijn aangeschreven. Hiervan dienden 133 scholen een volledig 

ingevulde bevraging in (69,3 % van het totaal). Het betreft dus geen steekproef, maar een bevraging 

die aan alle Nederlandstalige scholen werd overgemaakt. Scholen moesten hun leerlingenaantallen 

niet aangeven in de antwoorden.  

 

De belangrijkste vragen waren: 

 

• Wat is voor uw school de hoogste prioriteit ter verbetering van de organisatie van 

schoolzwemmen? 

• Organiseert uw school zwemlessen? 

• Hoeveel zwemmomenten voorziet u op een schooljaar? 

• Hoeveel minuten duurt een gemiddelde zwemles effectief (zonder de verplaatsing en de 

kleedkamers)? 

• Hoeveel minuten zijn de leerlingen gemiddeld weg uit de klas voor een zwemmoment 

(verplaatsing inbegrepen)? 

• Behaalt uw school de eindtermen/leerplandoelen met de aangeboden zwemlessen? 

• Om welke reden behaalt uw school de eindtermen/leerplandoelen niet met de aangeboden 

zwemlessen? 

• Wat is dit schooljaar, op dit moment, het geraamde totaalbudget dat u op de schoolbegroting 

voorziet voor schoolzwemmen, in euro (zwembadhuur, eventuele lesgevers, kosten voor 

verplaatsing…)? 

• Hoeveel euro rekent u op de schoolfactuur aan een leerling voor een zwemlesbeurt 

(zwembadhuur, eventuele lesgevers, eventuele verplaatsingskosten…)? 

 

Na analyse van de antwoorden is geweten dat: 

 

• 81 % van de scholen schoolzwemmen organiseert. Van de scholen die aangeven geen 

zwemlessen te organiseren (dus 19 %), zijn er negentien uit het secundair onderwijs. In het 

basisonderwijs gaat het om negen scholen, waarvan zes geen geschikt zwemwater vonden, 

in de resterende drie gevallen gaat het om scholen met enkel kleuterklassen en/of eerste graad 

lager onderwijs – m.a.w. de jongste leerlingen; 
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• Scholen die geen schoolzwemmen organiseren, doen dit doorgaans omdat het geen 

onderwijsdoel is voor hun leerlingen (zoals in het secundair onderwijs), of omdat ze geen 

vlot bereikbaar zwembad vinden waar tijd/plaats is op het goede moment…; 

• Inzake prioriteiten staan met stip bovenaan: meer zwemwater, meer zwemtijd, een beter 

bereikbaar zwembad (in de nabijheid, of een vlotter transport van/naar het zwembad), en 

aandacht voor de kostprijs van het zwemmen; 

• De grote meerderheid van de zwemmende scholen (85 %) kan terecht in het zwembad van 

eerste keuze. Geen toegang tot het zwembad van eerste keus, ligt vooral aan:  

- overbezet door andere scholen; 

- geen voorrang wegens niet in de gemeente van het zwembad; 

- een te hoge vraagprijs; 

- zwembad gesloten wegens renovatie; 

• De frequentie van de zwemlessen varieert sterk van school tot school, van enkele keren per 

jaar tot wekelijks – met een gemiddelde van vijftien zwembeurten per schooljaar. De 

gemiddelde zwemles duurt 38 minuten (in het water) en neemt twee lesuren in beslag (100 

minuten – dus incl. verplaatsing en omkleden); 

• Van de scholen die wel zwemlessen organiseren, geeft 27 % aan dat ze de onderwijsdoelen 

(eindtermen) niet halen met de aangeboden lessen. Hoofdreden is een te beperkte 

mogelijkheid om vaak genoeg te gaan zwemmen; 

• De meeste scholen gaan te voet naar het zwembad, gevolgd door een grote groep die zich 

met de bus verplaatst; 

• Gemiddeld wordt per zwembeurt 2 euro aangerekend aan de leerling, maar dit loopt sterk 

uiteen. Het geraamde totaalbudget dat scholen voorzien voor schoolzwemmen in hun 

begroting bedraagt gemiddeld 4.758 euro voor het hele schooljaar, maar ook hier lopen de 

bedragen heel sterk uiteen. 

 

Wat betreft de middelen: 

 

• Binnen de lijn ‘Subsidie voor tussenkomsten in de schoolkosten van leerlingen’ kunnen 

scholen tussenkomen voor individuele leerlingen. Die tussenkomst kan onder meer gebruikt 

worden voor ‘aankoop van turn- en zwemkledij’ (basisonderwijs) en ‘kosten voor 

schoolzwemmen’ (basis- en secundair onderwijs); 

• In 2022-2023 dienden 60 scholen (van de 147 aanvragers, 40 %) in voor ‘aankoop turn- en 

zwemkledij’, en 86 scholen (58 %) voor ‘kosten voor schoolzwemmen’. Aangezien de 

verslagen van de scholen momenteel nog worden ingediend en moeten worden verwerkt, is 

het nog niet duidelijk hoeveel van de 680.000 euro, verbonden aan deze subsidiestroom in 

2022-2023, voor deze rubrieken effectief gebruikt is; 

• Voor de subsidieoproep 2023-2024 tekenden op de 158 aanvragen er 69 (= 43 %) in voor de 

‘turn- en zwemkledij’, en 101 (63 %) voor ‘kosten schoolzwemmen’; 

• In de periode september 2020 – december 2021 liep een vergelijkbare subsidiestroom. In het 

basisonderwijs kwam de VGC voor 9.372,41 euro tussen in kosten voor turn- en zwemkledij, 

en voor 4.453,75 in de kosten van schoolzwemmen. In het secundair onderwijs ging het over 

1.910 euro voor turn- en zwemkledij en 561 euro voor zwemlessen. 

 

Op die manier nam de VGC vanuit Onderwijs haar verantwoordelijkheid om ook kwetsbare 

leerlingen deel te laten nemen aan schoolzwemmen. 
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Dat er onvoldoende zwemwater is in Brussel wordt nogmaals bewezen door voorgaand onderzoek, 

bovenop het gebrek aan beschikbare openingsuren. In de eerste plaats wordt gepleit om zwembaden 

gewestelijk te gaan beheren. Het gewestelijk sportkadaster (sports.brussels) zou hier ook veel 

mogelijkheden toe bieden, de VGC-Sportdienst draagt hier ook heel actief zijn steentje aan bij. Dit 

platform kan de basis zijn om ook tarieven en openingsuren coherenter en transparanter te maken. 

Tot op heden is zwemwater nog steeds voornamelijk in beheer van gemeenten. Het zijn tot dusver 

de gemeenten die autonoom beslissen om hun openingsuren en tarieven te wijzigen.  

 

Ter ondersteuning van zwemclubs vond overleg plaats met de gemeentelijke diensten als 

zwemclubs hierin ondersteuning wensten. Deze legislatuur heeft de VGC de focus vooral op de 

creatie van bijkomend zwemwater gelegd, gezien het beheer van zwembaden door het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest moet ingericht worden. Er zal bij de bevoegde minister in het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest informatie opgevraagd worden over de huidige stand van zaken. 

 

Afgelopen zomer kon er op 62 dagen gezwommen worden in Flow, Anderlecht. In totaal kwamen 

er 8.600 zwemmers, wat een bezettingsgraad van 53 % is. Naast deze harde cijfers van de badgasten 

organiseerde Pool is Cool daarnaast ook nog tal van (culturele) evenementen die bijkomend nog 

op heel wat bezoekers konden rekenen.  

 

Tijdens afgelopen zomer zijn er geen incidenten gemeld. De organisatie doet beroep op 

professionele stewards. Afgelopen winter kende Flow wel enkele gevallen van inbraken en 

vandalisme. In het voorjaar 2023 investeerde de organisatie hiervoor nog in bijkomende 

beveiligingsmaatregelen.    

 

Wat het College betreft, komt er zeker een vervolg in 2024. Er werd met Pool is Cool een 

meerjarige overeenkomst afgesloten voor enerzijds, de organisatie van Flow, en anderzijds, om 

alvast enkele zweminitiatieven te lanceren op de Abattoirsite in afwachting van de opening van het 

nieuwe zwembad. 

 

Inzake dit nieuwe zwembad: De Maatschappij voor Stedelijke Inrichting is vanuit de Brusselse 

Hoofdstedelijke Regering aangesteld als projectleider voor dit dossier. De VGC is lid van de 

opgerichte stuurgroep en werkt actief mee aan de inhoudelijke uitwerking van dit project.  

 

Tijdens de voorbije maanden werd volop gewerkt aan de projectdefinitie en de opmaak van de 

gunningsleiddraad alsook aan de opzet van een samenwerkingsvorm tussen het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest, de VGC en de gemeente Anderlecht voor de aanbesteding en verdere 

opvolging van dit project binnen de vooropgestelde piste van een DBFMO-formule. De opgezette 

timing wordt aangehouden. 

 

Vanuit de VGC worden daarnaast de nodige stappen ondernomen om bij Vlaanderen relevante 

subsidiekanalen aan te spreken. 

 

De reeds toegekende investeringssubsidie via de oproep Stadsvernieuwing vanuit het Vlaams fonds 

voor de stimulering van (groot)stedelijke en plattelandsinvesteringen en de voorwaarden daaraan 

verbonden, worden nauw opgevolgd. Een aanvraag binnen het decreet voor bovenlokale 

sportinfrastructuur zal in de toekomst opgemaakt worden op het moment dat dit relevant is binnen 

de timing van het project. 
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Het nodige overleg en de nodige afstemming hierrond wordt georganiseerd met zowel Stedenbeleid 

Vlaanderen als Sport Vlaanderen. 

 

Vanuit de VGC werd in 2022 reeds een subsidie toegekend van 1,8 miljoen euro voor de 

verzwaring van de funderingen en de structuur van de Manufakture waarop het zwembadcomplex 

zal gebouwd worden. De uitbetaling hiervan gebeurt in schijven zoals voorzien. 

 

 

Vraag nr. 2 van 7 december 2023 van mevrouw Els Rochette 

Onderwijs: Basisschool De Puzzel en het gebruik van hun sportzaal door de Black Devils 

 

In april 2014 besliste het College om 5,7 miljoen euro uit te trekken voor een nieuwbouw voor 

gemeentelijke basisschool De Puzzel in Vorst. Collegelid Sven Gatz bevestigde eind november 

2019 dat die 5,7 miljoen euro nog steeds uitgetrokken zou worden voor deze nieuwbouw. 

 

Basisschool De Puzzel zou door het nieuwe gebouw een Brede School worden. Naast het 

basisonderwijs zouden ook sportclubs en andere initiatieven gebruik kunnen maken van de nieuwe 

schoolgebouwen. 

 

Dat was welgekomen nieuws, vooral voor basketbalclub Black Devils Vorst. Zij kampten al jaren 

met een tekort aan sportterreinen. 

 

In de periode 2015-2017 hebben gesprekken plaatsgevonden tussen de gemeentelijke architect en 

de Black Devils. Er werd toen een akkoord bereikt: de nieuwe sportzaal van basisschool De Puzzel 

zou door de basketbalclub gebruikt mogen worden. Dit was echter een mondelinge afspraak, met 

vorig schepen Jutta Buysse. 

 

In 2021 verklaarde het collegelid dat het einde van de werken voorzien was in voorjaar 2023. Anno 

2023 is er echter nog steeds geen duidelijkheid omtrent deze situatie. Er is namelijk vertraging 

opgelopen. 

 

Er is vertraging opgelopen in de werken voor de nieuwbouw van basisschool De Puzzel. Aan wat 

is die vertraging te wijten? 

 

Tegen wanneer zal de school haar intrek kunnen nemen in het nieuwe gebouw? 

 

Kan worden bevestigd dat de Nederlandstalige basketbalclub Black Devils de sportzaal van de 

school zal kunnen gebruiken? Zo ja, op welke manier is dit gebruik geformaliseerd tussen de Black 

Devils en het gemeentebestuur van Vorst? 

 

Antwoord 
 

In april 2014 besliste het College om 5,7 miljoen euro uit te trekken voor een nieuwbouw voor 

gemeentelijke basisschool De Puzzel in Vorst. 
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De gemeente diende in juli 2016 een bouwvergunningsaanvraag in; deze werd in maart 2017 

volledig verklaard. In november 2018 werd de bouwvergunning afgeleverd. In november 2020 

werden de bouwwerken door de gemeente gegund. 

 

Vandaag zijn de werken aan de gang. De gemeente geeft aan dat de vertraging te wijten is aan 

bouwtechnische problemen tijdens de beginfase van de ruwbouwwerken. Daarnaast worden ook 

zaken aangehaald als de coronapandemie en de oorlog in Oekraïne, die de voortgang van het 

dossier bemoeilijken. De opening van het nieuwe schoolgebouw is voorzien in september 2025. 

 

Van bij de opmaak van het project is de VGC vragende partij om de schoolinfrastructuur zo 

maximaal als mogelijk open te stellen.  

 

Aan het schoolbestuur, in dit geval de gemeente, om dit zo goed als mogelijk, en als praktisch 

haalbaar, in te vullen.  

 

De gemeente geeft momenteel aan dat er nog geen geformaliseerde overeenkomst werd afgesloten, 

gezien de vertragingen in het dossier, maar ook dat zij niettemin vasthoudt aan de initiële beloftes 

om de sportzaal open te stellen voor de buurtbewoners en voor (sport)organisaties uit de buurt. 

 

 

Vraag nr. 3 van 21 februari 2024 van de heer Pepijn Kennis 

Ambtenarenzaken: Stagiairs op kabinetten van de Vlaamse Gemeenschapscommissie 

 

Jaarlijks komen er duizenden studenten of jonge werkzoekenden in aanraking met de arbeidsmarkt 

via een stage. Een stage is voor jongeren een belangrijke manier om het werkveld te verkennen, 

theorie in de praktijk te brengen en inzicht te krijgen in de eigen kwaliteiten en tekortkomingen. 

 

Een stageplek op een van de kabinetten van de Vlaamse Gemeenschapscommissie lijkt daarom een 

interessante opportuniteit om werkervaring op te doen. Jammer genoeg zijn stages in België vaak 

onbezoldigd en hebben stagiairs vaak geen toegang tot sociale zekerheid. 

 

Hoeveel stagiairs werden er tewerkgesteld in het kabinet van het collegelid? Graag een overzicht 

per werkjaar van deze legislatuur. 

 

Hoeveel stagiairs stelden zich kandidaat voor een stage in het kabinet? Graag een overzicht per 

werkjaar van deze legislatuur. 

 

Hoe lang duurt een gemiddelde stage in het kabinet? 

 

Hoeveel van de stagiairs deden een stage vanuit een vak in hun opleiding en hoeveel stagiairs deden 

een stage buiten het kader van een opleiding? Graag een overzicht per jaar. 

 

Wat was de bezoldiging van elk van deze stages? Hoeveel waren er onbezoldigd? Voor de 

bezoldigde stages: welke financiële compensatie, voordelen of andere vergoedingen kregen deze 

stagiairs tijdens hun stageperiode?  

 

Op welke sociale rechten hebben deze stagiairs recht tijdens hun stageperiode? 
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Op welke manier worden deze stagiaires begeleid? 

 

Antwoord 

 

In de loop van deze legislatuur werden er binnen de VGC-cel van het kabinet geen stagiairs of 

stagiaires tewerkgesteld. 

 

Er werden desbetreffend ook geen kandidaturen ontvangen. 
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ANS PERSOONS, 

COLLEGELID BEVOEGD VOOR CULTUUR, JEUGD, SPORT EN GEMEENSCHAPSCENTRA 

 

Vraag nr. 1 van 5 september 2023 van mevrouw Carla Dejonghe 

Cultuur: De open call voor startende artiesten die een werkruimte zoeken 

 

Dit voorjaar werd een “open call” gelanceerd door de Vlaamse Gemeenschapscommissie in 

samenwerking met Kunstenwerkplaats om startende artiesten een werkruimte te bieden in een van 

de Brusselse gemeenschapscentra. Daar zouden ze hun artistieke projecten of onderzoeken kunnen 

ontwikkelen.  

 

De voorwaarden waren:  

 een duidelijke link met Brussel hebben;  

 een startende artiest zijn; 

 een werk voorstellen dat openstaat voor het Nederlandstalige culturele veld. 

 

In het geval dat er meer aanvragen zouden zijn dan beschikbare ruimten, zou er gekeken worden 

naar de artistieke kwaliteit van het voorstel en het parcours van de artiest.  

 

Hoeveel kunstenaars hebben zich opgegeven en in welke disciplines? 

 

Waren de zalen die de kunstenaars kozen ook effectief beschikbaar? Gaf dit problemen voor de 

reguliere activiteiten van de gemeenschapscentra (bv. speelweken, zomeractiviteiten...)? 

Gemeenschapscentra hebben ook een zomersluiting, gaf dit problemen bij de aanvragen? 

 

Hoeveel residenten worden meegenomen in een opvolgtraject? Welke zijn de criteria om te bepalen 

wie? Wat houdt dit opvolgtraject in? 

 

Wanneer vindt een evaluatie omtrent dit project plaats? Werken de gemeenschapscentra hieraan 

mee? Kunnen de bevindingen geconsulteerd worden? 

 

Antwoord 
 

Afgelopen voorjaar stelden zich 56 kunstenaars kandidaat binnen de oproep 100 % Free Space. De 

kunstenaars waren werkzaam in verschillende disciplines, o.a. dans, acrobatie, schilder- en 

tekenkunst en audiovisuele kunsten. Aan 45 kunstenaars kon in de gemeenschapscentra een plek 

worden gegeven.  

 

De kunstenaars konden in hun aanvraag geen specifieke zaal aanvragen, wel aangeven in welke 

centra ze niet wilden werken en aangeven wat voor ruimte ze nodig hadden: grootte van de ruimte, 

ondergrond, verduisterbaar… Ze gaven ook aan in welke periodes ze ruimte zoeken. 

 

Aan de gemeenschapscentra werd gevraagd welke zalen ze konden inzetten voor 100 % Free Space 

en in welke weken. Hierbij hielden ze rekening met activiteiten, draagkracht binnen de 

personeelsploeg en de zomersluiting. De puzzel waarbij de verschillende kunstenaars worden 

gekoppeld aan de ruimten, gebeurt dus enkel met de beschikbare zalen. 
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Bij de puzzel werd er rekening gehouden met zowel de vraag van de kunstenaars als met de 

mogelijkheden die de gemeenschapscentra aangaven. Binnen de door de kunstenaars opgegeven 

periodes was er een aanbod van minimum twee weken. Sommige aanvragen konden niet 

weerhouden worden omdat er, enerzijds, minder beschikbaarheden waren door activiteiten en 

zomersluitingen in de gemeenschapscentra, en anderzijds, welbepaalde periodes populairder zijn 

dan anderen binnen de aanvragen van de kunstenaars. 

 

Ten slotte krijgt de VGC jaarlijks veel vraag van dansers die een zwevende vloer vragen maar 

helaas is het aanbod van ruimten met zwevende vloer zeer beperkt. 

 

Kunstenwerkplaats geeft aan jaarlijks ongeveer een tiental kunstenaars uit de discipline 

podiumkunsten op te volgen. 

 

Voor de keuze van de kunstenaars baseren ze zich op de input die de kunstenaars geven bij hun 

aanvraag voor ruimte. Ze houden daarbij rekening met diverse parameters zoals andere 

ondersteuning die de kunstenaars krijgen, of de kunstenaars in het verleden al ondersteund werden 

door Kunstenwerkplaats, de timing in het traject van de kunstenaar, de specifieke vorm… 

 

De opvolging is voor elke kunstenaar verschillend en afhankelijk van het traject waarin die zich 

bevindt. Het artistieke team van Kunstenwerkplaats doet met de kunstenaar een opvolggesprek. 

 

In deze gesprekken zoekt Kunstenwerkplaats uit waar de kunstenaar nood aan heeft. Dit kan gaan 

van het geven van artistiek advies, maar evengoed uit het maken van connecties tussen kunstenaars 

en organisaties, de juiste doorverwijzing voor zakelijk advies, meezoeken naar ruimte of het zelf 

aanbieden van ruimte. 

 

Na elke werkweek kregen de kunstenaars digitaal een evaluatieformulier toegestuurd. Daarnaast 

was er ook met enkele kunstenaars contact via mail.  

 

De betrokken centra werden ook gevraagd om feedback te bezorgen.  

 

In oktober 2023 werden beide evaluaties verzameld en geanalyseerd samen met 

Kunstenwerkplaats, waarna de conclusies en een plan van aanpak voor zomer 2024 worden 

besproken met de sociaal-cultureel werkers van de gemeenschapscentra. 

 

 

Vraag nr. 2 van 27 september 2023 van mevrouw Bianca Debaets 

Jeugd: Stand van zaken toekomst jeugdverenigingen in en rond Villa Montald 

 

Het College werd reeds bij herhaling bevraagd over de toekomst van jeugdhuis De Schakel en de 

Villa Montald. In de plenaire vergadering van 23 juni 2023 zei het collegelid dat er open 

communicatielijnen zijn, dat de Villa structureel in orde is en dat kinderen en jongeren uit Sint-

Lambrechts-Woluwe een plaats verdienen en nodig hebben waar ze jong mogen zijn en kunnen 

experimenteren. 

 

Het collegelid verklaarde verder dat er meermaals door de gemeente bevestigd zou zijn dat de 

gebruikers op de site niets moeten vrezen zolang er geen alternatief beschikbaar is en dat er op 
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vertrouwd werd dat de gemeente deze belofte zou nakomen. Vanuit de VGC zou er actief 

meegewerkt worden aan een wenselijke overeenkomst. 

 

Deze week verscheen echter het nieuws dat het gemeentebestuur besliste dat Vlaamse 

jeugdverenigingen weg moeten uit Villa Montald tegen eind juni 2024.  

 

De vooropgestelde timing laat het collegelid nog negen maanden. 

 

In hoeverre was het collegelid op de hoogte van de beslissing van het gemeentebestuur van Sint-

Lambrechts-Woluwe om de jeugdverenigingen uit de Villa Montald te zetten? Welk overleg ging 

hieraan vooraf?  

 

Heeft deze beslissing impact op De Schakel, de scouts en het plaatselijke grafiekatelier? Indien dit 

niet het geval is, welke werkingen zullen in staat zijn hun werking te behouden op hun huidige 

locatie? Is er een alternatief beschikbaar voor de Vlaamse jeugdverenigingen die hun werkingen 

bedreigd zien? 

 

Is het collegelid op zoek naar een (tijdelijke) nieuwe locatie voor de getroffen werkingen? Welke 

nieuwe locaties worden of werden onderzocht? Welke criteria worden in deze zoektocht 

gehanteerd? Welk tijdspad wordt vooropgesteld? Wordt de verderzetting van de activiteiten op 

korte termijn gegarandeerd en wanneer wenst het collegelid een nieuwe definitieve oplossing te 

vinden? 

 

Welke budgetten worden door het College hiervoor voorzien? 

 

Antwoord 
 

Het is belangrijk om te duiden wat er precies wordt bedoeld onder de noemer van 

jeugdverenigingen in de Villa Montald, zoals geformuleerd in de vraag. 

 

De beslissing van de gemeente is gericht op het beëindigen van de overeenkomst met de vzw Villa 

Montald, die instaat voor het beheer van de site en de invulling van de ruimten van de Villa 

Montald, het gebouw 302 en het gebouw waarin het grafiekatelier zich ooit bevond. Het is niet de 

bedoeling dat de “jeugdverenigingen” verdwijnen. Noch uit de Villa, noch uit de 302. Zoals kan 

worden gelezen in de beslissing van de gemeente, komt het beheer van het gebouw Villa Montald 

terug bij de gemeente. Voor het gebouw 302 wordt een nieuwe overeenkomst onderhandeld met 

de VGC en gemeenschapscentrum Op-Weule. Dit betekent dat het beheer van het gebouw en de 

werking van o.a. de scouts, die momenteel in de 302 zit, verzekerd blijft. 

 

Even wat duiding over het gebouw Villa Montald: 

 

Nederlandstalig zit er slechts een werking gericht op jeugd in het gebouw van de Villa Montald, 

namelijk vzw Jeugdhuis de Schakel. Dit jeugdhuis heeft momenteel weinig actieve leden en wordt 

ondersteund door een medewerker van Entree om hier verandering in te brengen en nieuwe jeugd 

aan te trekken. De invloed van de coronacrisis op de werking was niet te onderschatten en er werden 

moeilijkheden ondervonden om de nieuwe generatie warm te maken voor een jeugdhuiswerking 

zoals ze gekend waren met baravonden, fuiven en randactiviteiten zoals tafelvoetbal, biljart of 
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Playstation. Steeds meer proberen jeugdhuizen zich aan te passen aan de leefwereld van jongeren 

en openen zij bv. muziekstudio’s op vraag van de jongeren zelf (bv. jeugdhuis de Branding in Jette, 

MJ Antichambre in Sint-Lambrechts-Woluwe). Voor jeugdhuis de Schakel blijft de succesformule 

nog uit, maar via de jeugdhuiskoepel Entree wordt geëxperimenteerd met nieuwe initiatieven om 

regelmatig jongeren aan te sporen om gebruik te maken van de infrastructuur. Bovendien is er sinds 

kort een gemeentelijk jongerenplatform waarin jeugdwerkers van de gemeente, de 

jeugdhuisondersteuner en de cultuurbeleidscoördinator overleggen over hoe jongeren te stimuleren 

voor activiteiten. 

 

Er zijn regelmatig overlegmomenten geweest tussen collegelid Pascal Smet, de burgemeester en 

de schepen. Ook was er regelmatig overleg met de schepen, de cultuurbeleidscoördinator en de 

VGC-Administratie. Met de gemeentelijke Administratie is er een vergadering geweest in juli 

2023, als reactie op het besluit van de gemeente tussen de schepen, de Administratie en de 

cultuurbeleidscoördinator. Met de vzw Villa Montald zijn er ook steeds constructieve gesprekken 

geweest, ook recent nog na de beslissing van de gemeente om de overeenkomst met de vzw stop 

te zetten. De VGC draagt zorg voor haar vrijwilligers. 

 

In dit kader gaf de VGC jaarlijks 15.000 euro aan werkingsmiddelen en werd de vzw ondersteund 

via een 0,5 VTE jeugddienstmedewerker. Desalniettemin is gebleken dat ondanks deze 

ondersteuning de werking van de vzw niet optimaal verliep. 

 

Vanaf het moment dat de gemeente zijn beslissing heeft gecommuniceerd, heeft de VGC de vzw 

op haar beurt benaderd. Daarnaast vonden ook gesprekken plaats met gemeenschapscentrum Op-

Weule, gemeenschapscentrum Kontakt en derden om hun huisvesting in het gebouw Villa Montald 

in kaart te brengen en hun noden te analyseren. Toen in april 2023 de gasketel implodeerde werden 

reeds gelijksoortige gesprekken gevoerd, mede met oog op een tijdelijke huisvestiging voor de 

gebruikers. 

 

Momenteel is 30-35 % van de leden van de vzw en bijgevolg activiteiten, Nederlandstalig. De 

weefsters, die er al 50 jaar zitten en jeugdhuis de Schakel zijn de enige Nederlandstalige 

verenigingen die zich bevinden in het gebouw van de Villa Montald. We ijveren voor een duurzame 

oplossing waarbij zij onder de nieuwe te bespreken voorwaarden, gebruik kunnen blijven maken 

van de ruimten die zij momenteel benutten en daardoor hun werking kunnen verzekeren. Voor de 

scouts is er de garantie, zoals hierboven vermeld, dat de werking verdergezet kan worden onder 

een nieuwe overeenkomst. Voor het grafiek-atelier ligt de werking helaas al meer dan 7 jaar stil en 

zijn de leden, door de structurele impasse en renovatieproblemen, op andere locaties herbegonnen. 

De doorstart van het grafiek-atelier en de machines die nog in het bouwvallig pand staan, moet 

herbekeken worden op een andere locatie. Dit omdat het minder tijd- en middelenrovend is dan het 

renoveren van dit specifiek pand met zijn specifieke problemen. 

 

De afspraak met de gemeente blijft dat er ruimte is in de Villa Montald voor de Nederlandstalige 

organisaties. De weefsters kunnen hun werking verderzetten, en het jeugdhuis De Schakel kan o.a. 

elke vrijdagavond en zaterdag beschikken over de ruimten. Eens de Administratie van de VGC en 

de cultuurbeleidscoördinator een volledig zicht hebben op de noden van andere gebruikers, zal dat 

ook zo doorgegeven worden aan de gemeente. De afspraken met de gemeente moeten ten laatste 

in februari 2024 besloten zijn, zodat de leden in alle rust kunnen doorwerken.  
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Op dit moment is er geen nood aan extra budgetten. Mocht dat in de toekomst wel zo zijn, dan zal 

dat op dat moment bekeken worden. 

 

Vraag nr. 3 van 10 oktober 2023 van mevrouw Bianca Debaets 

Jeugd: Vrijstelling onroerende voorheffing erkend jeugdwerk 

 

In de ordonnantie die de overname van de dienst onroerende voorheffing door het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest regelt, staat te lezen dat het kadastraal inkomen van de onroerende goederen 

of delen van onroerende goederen die bijna uitsluitend worden gebruikt door de jeugdbewegingen 

erkend door de Gemeenschappen vrijgesteld worden van de onroerende voorheffing.  

 

Het feit dat de term jeugdbeweging geen juridische grond heeft en bovendien ongedefinieerd is, 

zorgt ervoor dat deze term interpretabel is. De interpretatie die Brussel Fiscaliteit hanteert, zorgt 

ervoor dat bepaalde jeugdwerkorganisaties, die deel uitmaken van het rijke jeugdwerkveld dat 

Brussel kenmerkt, niet gevat worden voor deze uitzondering.  

 

Om toch een vrijstelling van de onroerende voorheffing te bekomen, moeten Brusselse 

jeugdwerkorganisaties die eigenaar zijn van een gebouw jaarlijks een bezwaarschrift indienen dat 

ook vaak afgewezen wordt. Idem voor eigenaren van gebouwen waarvan jeugdwerkorganisaties 

gebruikmaken. Indien zij wel van een vrijstelling genieten, komt hier geen officiële communicatie 

tot bij de jeugdwerkorganisaties, waardoor de onzekerheid over deze belasting blijft.  

 

Gezien er reeds in 2017 beloofd werd deze situatie aan te pakken; is het collegelid op de hoogte 

van deze klachten en reeds in gesprek met de betrokken actoren uit het veld omtrent deze 

problematiek? 

 

Bieden de diensten van de VGC hulp of omkadering voor jeugdwerkinitiatieven die een 

bezwaarschrift willen indienen tegen de onroerende voorheffing die zij dienen te betalen?  

 

Zo ja, hoe vaak werd hier eventueel beroep op gedaan en hoe werd dit aanbod geëvalueerd?  

 

Zo neen, is hier eventueel vraag naar uit de sector en wordt de mogelijkheidom  deze begeleiding 

aan te bieden bestudeerd? 

 

Worden verenigingen die hun bezwaarschrift afgewezen zagen, gecompenseerd of worden de 

mogelijkheden bestudeerd om hen een compensatie aan te bieden zo lang dit onevenwicht blijft 

bestaan? 

 

Is er overleg met de bevoegde minister in de Brusselse Hoofdstedelijke Regering omtrent deze 

problematiek? Welke positie wordt namens het College ingenomen? Welk tijdspad wordt 

vooropgesteld om een oplossing te vinden voor dit probleem? 

 

Antwoord 
 

In navolging van de vrijstelling in Vlaanderen, voorzag toenmalig minister Guy Vanhengel, vanaf 

2018 een expliciete vrijstelling van onroerende voorheffing voor jeugdverenigingen. 
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In de Ordonnantie van 23 november 2017 houdende wetgevende aanpassingen met het oog op de 

overname van de dienst onroerende voorheffing door het Brussels Hoofdstedelijk Gewest werd 

volgende passage opgenomen: “Op verzoek van de belastingplichtige, wordt vrijgesteld van de 

onroerende voorheffing, het kadastraal inkomen van de onroerende goederen of delen van 

onroerende goederen die bijna uitsluitend worden gebruikt door de jeugdbewegingen erkend door 

de Gemeenschappen of door een vergelijkbare instantie die erkend is door een Lidstaat van de 

Europese Unie.” 

 

Initieel stemde dit de VGC, en voornamelijk het jeugdwerklandschap, gelukkig. Dit aangezien de 

bovenvermelde ordonnantie de term “jeugdbeweging” niet definieert en de termen 

“jeugdbeweging” en “jeugdvereniging” regelmatig door elkaar gebruikt. De verordening leek van 

toepassing op al het jeugdwerk. (O.a. tijdens Covid-19 werd “jeugdbeweging” gehanteerd voor het 

jeugdwerk in zijn totaliteit.) Sinds de feitelijke toepassing van de ordonnantie bereiken de VGC 

alsnog verschillende signalen dat de term “jeugdbeweging” wel degelijk zeer strikt geïnterpreteerd 

wordt door Brussel Fiscaliteit. 

 

De VGC betreurt het onderscheid tussen jeugdbewegingen en ander jeugdwerk. Brussel kent een 

sterke traditie van jeugdwerk die zich de afgelopen jaren in al haar diversiteit vormgaf via 

jeugdhuizen, jeugdbewegingen, open jeugdwerkinitiatieven, jeugd-culturele verenigingen, 

ondersteuningskoepels en andere. Het louter bevoordelen van een van deze types gaat voorbij aan 

de realiteit van het Brussels jeugdwerklandschap. 

 

Er kwamen signalen vanuit vier hoeken:  

 

• Entree vzw moet als koepelorganisatie voor Nederlandstalige jeugdhuizen in Brussel 

belasting op onroerende voorheffing betalen voor de gebouwen van jeugdhuis ‘t Mutske en De 

Branding, waar ze erfpachter is. De voorbije twee jaren kwam dit neer op een bedrag van om en 

bij de 6.000 euro. Bezwaren die zij indienden, werden niet gehonoreerd. 

 

• D’Broej vzw diende meermaals een bezwaarschrift in voor hun locatie aan Bockstael 

Jeugdhuis MIKS. Sinds twee jaar krijgen ze geen aanslagbiljet meer. Hieruit interpreteren ze te 

zijn vrijgesteld, maar ze werden nooit officieel op de hoogte gesteld. 

 

• De Ambrassade, de koepel voor Vlaams erkende jeugdwerkorganisaties, krijgt geen 

vrijstelling.  

 

• De VGC zelf diende via directie Gebouwen ook vaak vruchteloos bezwaarschriften in voor 

jeugdorganisaties die in VGC-gebouwen zitten (o.a. Chiro Sint-Anneke, Centrum West, VMJ…).  

 

Op dit moment heeft de Administratie geen weet van organisaties die een compensatie kregen van 

het Brussels Hoofdstedelijk Gewest na een afgewezen bezwaarschrift. De VGC zelf voorziet geen 

compensatie voor de belasting van een andere overheid. 

 

De VGC heeft tot op het heden geen ondersteuning geboden in het opstellen van bezwaarschriften. 

Wel hebben er gesprekken plaatsgevonden tussen Brussel Fiscaliteit en de VGC, alsook heeft 

collegelid Pascal Smet en zijn kabinet hier de bevoegde minister meermaals op geappelleerd. Het 
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rechtzetten van de gebruikte terminologie of het pragmatisch inzetten van de terminologie (zoals 

ook in tijden van Covid-19 gebeurde) zou dat probleem kunnen verhelpen.  

 

Ook de VGC-Jeugdraad nam dit thema opnieuw ter harte. Samen met de Vlaamse Jeugdraad 

stuurden ze een advies op 30 januari 2023 aan de minister bevoegd voor Financiën en Begroting 

om bovenstaande problematiek terug aan te kaarten. Op 26 juni 2023 heeft minister Sven Gatz per 

brief geantwoord dat de wet restrictief geïnterpreteerd moet worden en dat er geen ruimte is voor 

interpretatie. Op 31 augustus 2023 is de VGC-Jeugdraad in gesprek geweest met minister Sven 

Gatz. Hier werd aangegeven dat hij geen garanties kan geven, maar dat er blijvend aandacht zal 

gaan naar de problematiek. 

 

 

Vraag nr. 4 van 10 oktober 2023 van mevrouw Bianca Debaets 

Sport: De resultaten van de bevraging over het schoolzwemmen en de inspanningen van VGC 

rond zwemmogelijkheden 

 

In schriftelijke vraag nr. 12 van 31 maart 2022 betreffende de situatie omtrent zwemlessen in het 

Nederlandstalig Brussels onderwijs antwoordde het College dat “een nieuwe bevraging gepland 

wordt in de loop van het schooljaar 2022-2023”. Daarom een vraag naar de (tenminste eerste of 

voorlopige) resultaten. 

 

In het Bestuursakkoord 2019-2024 van de VGC werden er ook enkele afspraken gemaakt met 

betrekking tot het zwemmen; hierin valt o.a. volgende passage te lezen: “We bepleiten bij de 

bevoegde instanties en overheden dat alle publieke zwembaden open blijven tot 22 uur en op zon- 

en feestdagen. We ijveren eveneens voor één gemeenschappelijk prijsbeleid in heel Brussel.” 

 

Gezien het laatste jaar van de legislatuur wordt aangevat, mag er worden van uitgegaan dat het 

College een mooie lijst van realisaties en/of démarches ter zake kan voorleggen. 

 

Daarnaast kwam ook het gebrek aan openluchtzwembaden in de hoofdstad opnieuw in de aandacht 

deze voorbije zomer. 

 

Is de bevraging inderdaad doorgegaan in het schooljaar 2022-2023? Zo ja, in welke periode, en is 

deze ondertussen afgerond? Kan het College de resultaten van de bevraging meedelen? Welke 

conclusies neemt het College mee in haar beleidsvoering? Welke nieuwe acties zijn er beslist voor 

het schooljaar 2023-2024? Welk budget (per collegelid) wordt er hiervoor vrijgemaakt in de 

volgende aanpassing van het Strategisch Meerjarenplan? Kan het College ook kort de 

methodologie van de steekproef toelichten: welke vragen, hoeveel scholen, hoeveel leerlingen, 

enz…? Zijn de resultaten van de bevraging gedeeld met of overgemaakt aan de Vlaamse Regering? 

 

Kan een uitgebreide en gedetailleerde lijst worden gegeven van welke inspanningen dit College 

heeft genomen voor betere toegangsuren van de publieke zwembaden en welke stappen er werden 

genomen richting een gemeenschappelijk prijzenbeleid? Kan bij deze inspanningen ook steeds 

vermeld worden bij welke bevoegde instantie en overheid hiervoor werd gepleit? Heeft het College 

bij deze gesprekken concrete voorstellen gegeven aan deze instanties en ook aangegeven om 

budgettair over de brug te komen om de doelstelling van het Bestuursakkoord 2019-2024 te 

bereiken? 
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Zijn de resultaten beschikbaar van de geleverde inspanningen ter zake? Welke (publieke) 

zwembaden beschikken nu over bredere toegangsuren en kan worden toegelicht of er stappen 

werden gezet naar een uniform prijzenbeleid? Heeft het College eigenlijk een raming gemaakt van 

hoeveel een eengemaakt prijzenbeleid zou kosten aan het Brussels Hoofdstedelijk Gewest? Is het 

College bereid om een deel van deze kostprijs op zich te nemen als er hierover een akkoord zou 

komen onder de betrokken gemeenten en instanties? Onder welk budget? 

 

Is een evaluatie gemaakt van het tijdelijke openluchtzwembad Flow in de zomer van 2023? 

Hoeveel gebruikers hebben er kunnen genieten van een frisse duik in het water? Komt er een 

vervolg in 2024? Zijn er bepaalde incidenten gemeld zoals gevallen van diefstal, vandalisme, 

overlast...? 

 

Welke nieuwe stappen heeft het College genomen voor het openluchtzwembad op de Abattoirsite 

in het jaar 2023? Wordt de vooropgestelde planning nog gerespecteerd, evenals de afgesproken 

budgetten en verdeelsleutels? 

 

Antwoord 

 

De gevraagde en aangekondigde scholenbevraging heeft inderdaad plaatsgevonden en liep via een 

onlinebevraging tussen 24 oktober en 30 november 2022. Alle scholen van het basisonderwijs en 

secundair onderwijs, 193 in totaal, zijn aangeschreven. Hiervan dienden 133 scholen een volledig 

ingevulde bevraging in (69,3 % van het totaal). Het betreft dus geen steekproef, maar een bevraging 

die aan alle Nederlandstalige scholen werd overgemaakt. Scholen moesten hun leerlingenaantallen 

niet aangeven in de antwoorden.  

 

De belangrijkste vragen waren: 

 

• Wat is voor uw school de hoogste prioriteit ter verbetering van de organisatie van 

schoolzwemmen? 

• Organiseert uw school zwemlessen? 

• Hoeveel zwemmomenten voorziet u op een schooljaar? 

• Hoeveel minuten duurt een gemiddelde zwemles effectief (zonder de verplaatsing en de 

kleedkamers)? 

• Hoeveel minuten zijn de leerlingen gemiddeld weg uit de klas voor een zwemmoment 

(verplaatsing inbegrepen)? 

• Behaalt uw school de eindtermen/leerplandoelen met de aangeboden zwemlessen? 

• Om welke reden behaalt uw school de eindtermen/leerplandoelen niet met de aangeboden 

zwemlessen? 

• Wat is dit schooljaar, op dit moment, het geraamde totaalbudget dat u op de schoolbegroting 

voorziet voor schoolzwemmen, in euro (zwembadhuur, eventuele lesgevers, kosten voor 

verplaatsing…)? 

• Hoeveel euro rekent u op de schoolfactuur aan een leerling voor een zwemlesbeurt 

(zwembadhuur, eventuele lesgevers, eventuele verplaatsingskosten…)? 
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Na analyse van de antwoorden is geweten dat: 

 

• 81 % van de scholen schoolzwemmen organiseert. Van de scholen die aangeven geen 

zwemlessen te organiseren (dus 19 %), zijn er negentien uit het secundair onderwijs. In het 

basisonderwijs gaat het om negen scholen, waarvan zes geen geschikt zwemwater vonden, 

in de resterende drie gevallen gaat het om scholen met enkel kleuterklassen en/of eerste graad 

lager onderwijs – m.a.w. de jongste leerlingen; 

• Scholen die geen schoolzwemmen organiseren, doen dit doorgaans omdat het geen 

onderwijsdoel is voor hun leerlingen (zoals in het secundair onderwijs), of omdat ze geen 

vlot bereikbaar zwembad vinden waar tijd/plaats is op het goede moment…; 

• Inzake prioriteiten staan met stip bovenaan: meer zwemwater, meer zwemtijd, een beter 

bereikbaar zwembad (in de nabijheid, of een vlotter transport van/naar het zwembad), en 

aandacht voor de kostprijs van het zwemmen; 

• De grote meerderheid van de zwemmende scholen (85 %) kan terecht in het zwembad van 

eerste keuze. Geen toegang tot het zwembad van eerste keus, ligt vooral aan:  

- overbezet door andere scholen; 

- geen voorrang wegens niet in de gemeente van het zwembad; 

- een te hoge vraagprijs; 

- zwembad gesloten wegens renovatie; 

• De frequentie van de zwemlessen varieert sterk van school tot school, van enkele keren per 

jaar tot wekelijks – met een gemiddelde van vijftien zwembeurten per schooljaar. De 

gemiddelde zwemles duurt 38 minuten (in het water) en neemt twee lesuren in beslag (100 

minuten – dus incl. verplaatsing en omkleden); 

• Van de scholen die wél zwemlessen organiseren, geeft 27 % aan dat ze de onderwijsdoelen 

(eindtermen) niet halen met de aangeboden lessen. Hoofdreden is een te beperkte 

mogelijkheid om vaak genoeg te gaan zwemmen; 

• De meeste scholen gaan te voet naar het zwembad, gevolgd door een grote groep die zich 

met de bus verplaatst; 

• Gemiddeld wordt per zwembeurt 2 euro aangerekend aan de leerling, maar dit loopt sterk 

uiteen. Het geraamde totaalbudget dat scholen voorzien voor schoolzwemmen in hun 

begroting bedraagt gemiddeld 4.758 euro voor het hele schooljaar, maar ook hier lopen de 

bedragen heel sterk uiteen. 

 

Wat betreft de middelen: 

 

• Binnen de lijn ‘Subsidie voor tussenkomsten in de schoolkosten van leerlingen’ kunnen 

scholen tussenkomen voor individuele leerlingen. Die tussenkomst kan onder meer gebruikt 

worden voor ‘aankoop van turn- en zwemkledij’ (basisonderwijs) en ‘kosten voor 

schoolzwemmen’ (basis- en secundair onderwijs); 

• In 2022-2023 dienden 60 scholen (van de 147 aanvragers, 40 %) in voor ‘aankoop turn- en 

zwemkledij’, en 86 scholen (58 %) voor ‘kosten voor schoolzwemmen’. Aangezien de 

verslagen van de scholen momenteel nog worden ingediend en moeten worden verwerkt, is 

het nog niet duidelijk hoeveel van de 680.000 euro, verbonden aan deze subsidiestroom in 

2022-2023, voor deze rubrieken effectief gebruikt is; 

• Voor de subsidieoproep 2023-2024 tekenden op de 158 aanvragen er 69 (= 43 %) in voor de 

‘turn- en zwemkledij’, en 101 (63 %) voor ‘kosten schoolzwemmen’; 
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• In de periode september 2020 – december 2021 liep een vergelijkbare subsidiestroom. In het 

basisonderwijs kwam de VGC voor 9.372,41 euro tussen in kosten voor turn- en zwemkledij, 

en voor 4.453,75 in de kosten van schoolzwemmen. In het secundair onderwijs ging het over 

1.910 euro voor turn- en zwemkledij en 561 euro voor zwemlessen. 

 

Op die manier nam de VGC vanuit Onderwijs haar verantwoordelijkheid om ook kwetsbare 

leerlingen deel te laten nemen aan schoolzwemmen. 

 

Dat er onvoldoende zwemwater is in Brussel wordt nogmaals bewezen door voorgaand onderzoek, 

bovenop het gebrek aan beschikbare openingsuren. In de eerste plaats wordt gepleit om zwembaden 

gewestelijk te gaan beheren. Het gewestelijk sportkadaster (sports.brussels) zou hier ook veel 

mogelijkheden toe bieden, de VGC-Sportdienst draagt hier ook heel actief zijn steentje aan bij. Dit 

platform kan de basis zijn om ook tarieven en openingsuren coherenter en transparanter te maken. 

Tot op heden is zwemwater nog steeds voornamelijk in beheer van gemeenten. Het zijn tot dusver 

de gemeenten die autonoom beslissen om hun openingsuren en tarieven te wijzigen.  

 

Ter ondersteuning van zwemclubs vond overleg plaats met de gemeentelijke diensten als 

zwemclubs hierin ondersteuning wensten. Deze legislatuur heeft de VGC de focus vooral op de 

creatie van bijkomend zwemwater gelegd, gezien het beheer van zwembaden door het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest moet ingericht worden. Er zal bij de bevoegde minister in het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest informatie opgevraagd worden over de huidige stand van zaken. 

 

Afgelopen zomer kon er op 62 dagen gezwommen worden in Flow, Anderlecht. In totaal kwamen 

er 8.600 zwemmers, wat een bezettingsgraad van 53 % is. Naast deze harde cijfers van de badgasten 

organiseerde Pool is Cool daarnaast ook nog tal van (culturele) evenementen die bijkomend nog 

op heel wat bezoekers konden rekenen.  

 

Tijdens afgelopen zomer zijn er geen incidenten gemeld. De organisatie doet beroep op 

professionele stewards. Afgelopen winter kende Flow wel enkele gevallen van inbraken en 

vandalisme. In het voorjaar 2023 investeerde de organisatie hiervoor nog in bijkomende 

beveiligingsmaatregelen.    

 

Wat het College betreft, komt er zeker een vervolg in 2024. Er werd met Pool is Cool een 

meerjarige overeenkomst afgesloten voor enerzijds, de organisatie van Flow, en anderzijds, om 

alvast enkele zweminitiatieven te lanceren op de Abattoirsite in afwachting van de opening van het 

nieuwe zwembad. 

 

Inzake dit nieuwe zwembad: De Maatschappij voor Stedelijke Inrichting is vanuit de Brusselse 

Hoofdstedelijke Regering aangesteld als projectleider voor dit dossier. De VGC is lid van de 

opgerichte stuurgroep en werkt actief mee aan de inhoudelijke uitwerking van dit project.  

 

Tijdens de voorbije maanden werd volop gewerkt aan de projectdefinitie en de opmaak van de 

gunningsleiddraad alsook aan de opzet van een samenwerkingsvorm tussen het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest, de VGC en de gemeente Anderlecht voor de aanbesteding en verdere 

opvolging van dit project binnen de vooropgestelde piste van een DBFMO-formule. De opgezette 

timing wordt aangehouden. 
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Vanuit de VGC worden daarnaast de nodige stappen ondernomen om bij Vlaanderen relevante 

subsidiekanalen aan te spreken. 

 

De reeds toegekende investeringssubsidie via de oproep Stadsvernieuwing vanuit het Vlaams fonds 

voor de stimulering van (groot)stedelijke en plattelandsinvesteringen en de voorwaarden daaraan 

verbonden, worden nauw opgevolgd. Een aanvraag binnen het decreet voor bovenlokale 

sportinfrastructuur zal in de toekomst opgemaakt worden op het moment dat dit relevant is binnen 

de timing van het project. 

 

Het nodige overleg en de nodige afstemming hierrond wordt georganiseerd met zowel Stedenbeleid 

Vlaanderen als Sport Vlaanderen. 

 

Vanuit de VGC werd in 2022 reeds een subsidie toegekend van 1,8 miljoen euro voor de 

verzwaring van de funderingen en de structuur van de Manufakture waarop het zwembadcomplex 

zal gebouwd worden. De uitbetaling hiervan gebeurt in schijven zoals voorzien. 

 

 

Vraag nr. 5 van 2 november 2023 van mevrouw Bianca Debaets 

Sport: De verhoogde lidgelden van de Brusselse sportclubs 
 

Uit een bevraging van de Vlaamse Sportfederatie bleek dat zeven op de tien sportclubs het lidgeld 

verhoogd heeft. De verhoogde lidgelden kunnen voor minder gegoede mensen een bijkomende 

drempel vormen en daarom lanceerde de federatie begin september 2023 een opmerkelijk voorstel. 

Zij stellen voor om het mogelijk te maken om 150 euro inschrijvingsgeld fiscaal in te kunnen 

brengen om de druk op de inschrijvingsprijzen draaglijk te houden. 

 

Sport en Preventie zijn Gemeenschapsbevoegdheden. 

 

Kan een overzicht worden gegeven van de mate waarin Nederlandstalige sportclubs in Brussel de 

inschrijvingsprijzen deden stijgen sinds de coronacrisis tot nu? Hoe groot is de gemiddelde stijging 

en in welk jaar werden de grootste stijgingen vastgesteld (zowel naargelang sport en gemeente)?  

 

Kan worden toegelicht in hoeverre en in welke mate er sprake is van een toename in prijs bovenop 

de indexering? Worden er controles uitgevoerd bij klachten over grote prijsverhogingen? Zo ja, 

hoeveel en in welke sporttakken? Werd er een bemiddeling of een sanctie opgelegd? 

 

Is er een overzicht geven van de toename van de wachtlijsten in de Nederlandstalige sportclubs in 

Brussel sinds het begin van de coronacrisis? Waar worden de grootste wachtlijsten vastgesteld 

(zowel naargelang sport en gemeente)? Wat is de gemiddelde wachttijd? 

 

Kan een overzicht aangeleverd worden van de maatregelen die het College uitgerold heeft om 

sporten betaalbaar en toegankelijk te houden in Brussel? Welke knelpunten of suggesties werden 

door het collegelid meegenomen uit de evaluatie van deze maatregelen? Welke nieuwe aanvullende 

maatregelen worden genomen voor het budget en welk budget wordt hiervoor uitgetrokken? 
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Antwoord 
 

De prijszetting van sportverenigingen is zeer afhankelijk van de sportdiscipline, omvang en type 

van het sportaanbod (recreatief/competitief), leeftijdscategorieën en specifieke doelgroepen… Het 

vergelijken van lidgelden tussen sportverenigingen dient dus met enige nuance te gebeuren. 

De VGC-Sportdienst voerde een steekproef uit bij 39 erkende jeugdsportclubs door de lidgelden te 

vergelijken tussen 2020 en 2023. Dit toont aan dat de lidgelden sinds 2020 minder snel stijgen dan 

de index. Sinds 2020 steeg de consumptie-index met 16,61 % en de lidgelden stegen met 12 %. 

 

Sportverenigingen zetten sterk in om lidgelden zo stabiel mogelijk te houden. Dit lukt de meeste 

sportverenigingen ook. Bij een inflatie ten gevolge van een crisis trachten de sportverenigingen 

hun prijszetting te beperken tot een proportionele stijging.  

 

Tot op heden heeft de VGC-Sportdienst geen klachten over grote prijsverhogingen ontvangen. Bij 

klachten zal er diepgaander onderzoek gebeuren om te kijken waarom een prijsverhoging werd 

doorgevoerd en een gesprek tussen de sportvereniging en de gedupeerde(n) gefaciliteerd worden. 

Sportverenigingen bepalen autonoom hun prijsstrategie, waardoor sancties niet mogelijk, noch 

wenselijk zijn. De VGC stelt dat erkende sportverenigingen een gedifferentieerd prijzenbeleid naar 

kansengroepen moeten voeren. Dit is bepaald als erkenningsvoorwaarde om als sportclub erkend 

te worden bij de VGC. Als aan deze erkenningsvoorwaarde niet voldaan wordt, kan de VGC wel 

ingrijpen. Sportverenigingen worden hierin wel ondersteund. In oktober 2023 lanceerde de VGC-

Sportdienst de campagne ‘Een betaalbare sportclub’. Maar ook via online tools en bezoeken van 

medewerkers van de Sportdienst worden de erkende sportverenigingen verder ondersteund om hun 

prijsstrategie te differentiëren naar kansengroepen. 

 

De VGC-Sportdienst houdt niet systematisch bij welke sportvereniging met een wachtlijst zit en 

hoe groot deze is. Er is een grote verscheidenheid tussen sportverenigingen inzake ledenbeheer. 

Sommigen leggen geen wachtlijsten aan en voeren een stop in, anderen verwijzen door naar andere 

clubs… Doordat de VGC-Sportdienst de vinger aan de pols van het verenigingsleven houdt, is wel 

geweten dat voetbalclubs, basketbalclubs en zwemclubs het vaakst met een volzette 

jeugdsportwerking te kampen hebben. 

 

De VGC-Sportdienst neemt initiatieven op drie niveaus om sport financieel toegankelijk te houden 

of te maken. Tijdens afgelopen crisissen werden er bijkomende inspanningen geleverd. 

 

Eigen aanbod  

 

De VGC organiseert zelf een laagdrempelig sport- en beweegaanbod. De tarieven van het eigen 

VGC-sportaanbod zijn sinds 2018 niet meer verhoogd. Deze laatste verhoging in 2018 werd 

gecombineerd met de introductie van een korting voor mensen in armoede via Paspartoe aan 

kansentarief. Ondanks de stijgende kosten door opeenvolgende crisissen, bleven de tarieven voor 

de door de VGC-Sportdienst georganiseerde sportactiviteiten stabiel. 

 

Maatregelen t.a.v. sportieve aanbieders 

 

Organisaties binnen het N-netwerk kunnen financiële ondersteuning ontvangen voor de organisatie 

van een sport- of beweegaanbod. Deze financiële ondersteuning is vastgelegd in Verordening nr. 
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17-01 en het uitvoeringsbesluit houdende het ondersteunende sportbeleid van de Vlaamse 

Gemeenschapscommissie. Naast deze reguliere ondersteuning, maakte de VGC-Sportdienst ook 

extra structurele middelen vrij om grotere jeugdsportclubs en (sport)organisaties met sociale 

doelstellingen te ondersteunen via meerjarenovereenkomsten. De laatste jaren promootte de VGC 

de toepassing van Paspartoe ook in de sportsector. Momenteel passen reeds acht sportorganisaties 

het Paspartoeconcept toe. Hierbij bieden de organisaties een stevige korting aan t.o.v. het 

standaardtarief voor Brusselaars met een Paspartoe aan kansentarief. De organisaties ontvangen 

hiervoor van de VGC extra financiële en administratieve ondersteuning. Om de stijgende kosten 

ten gevolge van eerst de corona-, en daaropvolgend, de energiecrisis te compenseren ontvingen de 

erkende sportorganisaties extra financiële middelen. Hiervoor werd een totaal van 127.216 euro 

toegekend. 

 

Acties voor de (potentiële) Brusselse sporter 

 

Veel instanties bieden kortingen en terugbetalingen aan bij deelname aan een sport- of 

beweegaanbod. De VGC-Sportdienst merkt dat te veel Brusselaars hun weg naar deze instanties 

nog niet vinden. Daarom zet ze in op het informeren van de Brusselaar, onder andere via toeleiders 

uit het N-netwerk. De VGC brengt hiervoor al enkele jaren de kortingsgids ‘Kleine prijsjes’ uit. 

Dit is een wegwijzer naar kortingen voor vrijetijdsactiviteiten. De informatie uit deze brochure 

werd in functie van de campagne ‘Een betaalbare sportclub’ ook omgezet in een video die verder 

verspreid wordt binnen het N-netwerk. De VGC biedt ook ondersteuning op maat aan mensen in 

(kans)armoede die willen sporten. Een medewerker van de VGC-Sportdienst detecteert per situatie 

de mogelijke drempels en zoekt naar oplossingen. Bij deze ondersteuning wordt vaak afgestemd 

en samengewerkt met intermediaire organisaties uit de welzijnssector.  

 

Tot slot, een betaalbaar sportaanbod gaat verder dan louter de kostprijs van het lidgeld of 

abonnement. Niet iedere Brusselaar kan geschikte sportkledij kopen. Sportswitch, een weggeef- en 

tweedehandswinkel voor sportkledij, speelt op deze drempel in. De winkel opende in 2022 en is 

een samenwerking tussen Les Gazelles de Bruxelles vzw en de VGC-Sportdienst. 

 

 

Vraag nr. 6 van 2 december 2023 van mevrouw Bianca Debaets 

Jeugd: Gebrek aan kwalitatieve ruimte voor Brusselse jongeren 

 

Uit kwalitatief onderzoek van het Jeugdonderzoeksplatform (JOP) bleek dat Brusselse jongeren 

nood hebben aan meer kwalitatieve ruimte in de stad. Het onderzoek bestond uit focusgroepen, 

diepte-interviews en observaties; de deelnemers kwamen uit de Brabantwijk, Peterbos en Stokkel, 

maar de conclusies zijn eensluidend.  

 

Het gebrek aan kwalitatieve ruimte wordt overal waargenomen en het zijn vooral de meisjes die 

het moeilijk hebben om zich te manifesteren in de open ruimte. Ook verkeers(on)veiligheid en 

overlast door middelenmisbruik worden aangestipt als problemen in de openbare ruimte die een 

gedeeld welbevinden in de weg staan. 

 

Op welke manier wordt aan de slag gegaan met de conclusies uit het onderzoek? Welke concrete 

doelstellingen worden vooropgesteld op dit gebied voor het einde van de legislatuur? 
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Welk overleg wordt ingepland met het Brussels Hoofdstedelijk Gewest omtrent deze problematiek 

naar aanleiding van dit onderzoek? Is het gewenst de Vlaamse Gemeenschap te betrekken bij deze 

werkzaamheden? Welke voorstellen zullen namens het College op tafel worden gelegd? 

 

Zijn er gemeenten waarmee het collegelid in gesprek is omtrent de creatie van meer kwalitatieve 

ruimte voor jongeren in de stad?  

 

Zo ja, met welke gemeenten is het collegelid in gesprek en in welke stadia bevinden de 

respectievelijke gesprekken zich? 

 

Zo neen, welke gemeenten worden prioritair aangezocht voor de creatie van ruimte voor de 

Brusselse jeugd 

 

Antwoord 
 

In de resultaten van het onderzoek zijn niet enkel kritische zaken te lezen. Jongeren slagen erin om 

vrijplaatsen te vinden. Dit kan in hun buurt of ruimer in Brussel. 

 

Het VGC-Meerjarenplan geeft kinderen en jongeren een expliciete plaats. Het is voor de VGC dan 

ook prioriteit om kinderen en jongeren voluit de kans te geven om zich te ontwikkelen, om te 

experimenteren en om te spelen (cf. Acties 211, 212, 213, 552, 513).  

 

• Specifiek inzake ruimte voor jeugd zet de VGC o.a. in op: jaarlijkse investeringen in 

jeugdinfrastructuur. Jeugdorganisaties kunnen beroep doen op FIX vzw. Deze werven worden 

gemonitord via een werkgroep; 

• Stimuleren van speel- en sportimpulsen in de publieke en semi-publieke ruimte voor kinderen 

en jongeren met de Playcation-oproep. Dankzij deze oproep organiseerde de VGC in 

samenwerking met partners in 2022 en 2023, 32 projecten in de openbare ruimte, vooral in 

dichtbevolkte buurten met veel kinderen en jongeren in kansarmoede; 

• Subsidiëring van Toestand vzw en JES vzw om samen met jongeren te werken rond de (semi-) 

publieke ruimte. De subsidie aan JES vzw resulteerde o.a. in het boek ‘Gender en de stad/Les 

filles (ne) traînent (pas)’; 

• Binnen de convenanten van Entree vzw, Cultureghem, Zonder Handen staat een expliciete 

opdracht om jongeren een ankerplek te bieden. Een plaats waar jongeren zowel fysiek als 

mentaal mogen zijn, plaatsen waar ze zelf mee vorm aan mogen geven. Nieuwe initiatieven voor 

en door jongeren worden gecapteerd en ondersteund, ook in de zoektocht naar een ruimte; 

• Formaat wordt gesubsidieerd om ondersteuning te bieden bij nieuw opstartende 

jeugdcollectieven. Ook de zoektocht naar ruimte maakt hier deel van uit; 

• De Jeugddienst van de VGC stelt expliciet iemand ter beschikking die jongeren en collectieven 

begeleidt naar het zoeken naar ruimte en er is ook iemand die organisaties begeleidt bij 

subsidiedossiers en bouwtechnische vragen. 

 

Heel wat jeugdorganisaties zoals Toestand en JES vzw krijgen subsidies van de VGC maar ook de 

andere jeugdorganisaties zoals de Brusselse jeugdhuizen (Entree), Cultureghem, Zonder Handen… 

kregen de expliciete opdracht. Ook wordt in de komende maanden rond jeugdinfrastructuur een 

gesprek ingepland met de VGC-Jeugdraad. 

 



- 32 - 
 

Het onderzoek haalt ook enkele uitdagingen aan die de bevoegdheden van de VGC overstijgen 

(criminaliteit, drugs, netheid…). Bij vernieuwende projecten die zich op het raakvlak Jeugd en een 

of meerdere andere bevoegdheden richten, wordt onderzocht of deze al dan niet in samenwerking 

mogelijk zijn. Dit was bv. het geval bij het project Politie en Jongeren in de politiezone Zuid. 

Er wordt graag samengewerkt aan bijkomende oplossingen, met alle overheden actief in deze stad. 

Dus zeker ook met de Vlaamse Gemeenschap. Met de Vlaamse Gemeenschap wordt reeds samen 

geïnvesteerd in een aantal lopende jeugdinfrastructuurprojecten en de VGC zal dit ook verder 

blijven doen.  

 

Er wordt ook met het Brussels Hoofdstedelijk Gewest reeds enkele jaren actief samengewerkt. Via 

initiatieven zoals Playcation, maar ook recent de organisatie van het congres ‘Child in the City’, 

bouwde de VGC goede relaties uit met onder meer de gewestelijke diensten urban.brussels, 

perspective.brussels en Leefmilieu Brussel. Verdere gesprekken over duurzame speelplekken in de 

openbare ruimte voor kinderen en jongeren worden constructief verdergezet. 

 

Ook met lokale gemeentebesturen gaat de VGC voortdurend in dialoog, met respect voor hun 

lokale autonomie. Dit maakt ook dat het collegelid desondanks alle inspanningen betreurt dat 

gemeenten soms beslissen om jeugdinfrastructuur te sluiten in de plaats van in deze te investeren. 

De recente beslissing van de gemeente Ganshoren stemt het collegelid daarom ook triestig. Dit 

wordt verder opgevolgd en het collegelid hoopt samen met het raadslid dat jongeren snel weer een 

plek krijgen in Ganshoren waar ze zichzelf en hun projecten kunnen ontwikkelen. 

 

Structureel vond deze legislatuur regelmatig overleg plaats met de gemeentelijke schepenen voor 

Nederlandstalige aangelegenheden. Het laatste overleg vond plaats op 6 december 2023. 
 
 
Vraag nr. 7 van 11 januari 2024 van de heer Dominiek Lootens-Stael 

Cultuur: De subsidiëring van discriminerende culturele initiatieven 

 

Brussel is een stad waar cultuur sterk aanwezig is en ook uitvoerig gesubsidieerd wordt door de 

overheid. Net als de Vlaamse Gemeenschap verleent de VGC subsidies aan heel wat culturele 

projecten in de hoofdstad, die met hun verscheidenheid aan thema’s mensen samenbrengen. Een 

verbindende factor voor het publieke leven in Brussel. Althans, dat zou toch in de theorie zo moeten 

zijn. In de praktijk blijkt het soms toch minder evident te zijn. 

 

Op 9 december 2023 vindt het evenement ‘Queen Nikkolah’ plaats in cultuurhuis Zinnema te 

Anderlecht. Queen Nikkolah mag gerust ook beschouwd worden als een verbastering van 

Sinterklaas, want dat is net het opzet van dat evenement. Wie de moeite doet om verder te lezen op 

de website van het cultuurhuis krijgt dan pas te horen welke agenda dit evenement dient: het 

wokisme en de zelfhaat. Doelpubliek: kinderen!  

 

Een citaat: “Queen Nikkolah is een nieuwe mythe voor kinderen die de raciale- en gendergrenzen 

van Sinterklaas ter discussie stelt. […] Terwijl de vraag al te vaak wordt toegespitst op de 

zwartheid van Zwarte Piet, verschuift zij de vraag naar de witheid en het gender van Sinterklaas 

als bepalende elementen in het onbewust aanleren van raciale- en genderprivilege (of -

achterstelling) in de kindertijd. […] Queen Nikkolah stelt een nieuwe toekomst voor: een zwarte, 
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vrouwelijke versie van de Sint. Maar in eerste instantie de gelegenheid voor kinderen, 

geracialiseerd of niet, om de essentie van de traditie te vieren: hen gelukkig maken!” 

 

Onder de noemer kunst laat men m.a.w. alles toe. Kinderen die nog volop aan het opgroeien zijn 

en gediend zouden moeten worden door fantasie en verbeelding, worden nu meegezogen is een 

cultuurstrijd gevoerd door gefrustreerde fanatici. Elk feest, elke traditie of elke verbindende factor 

uit de West-Europese samenleving moet belachelijk gemaakt worden, in vraag gesteld worden en 

zo steriel mogelijk zijn zodat alles alle betekenis verliest.  

 

Het probleem situeert zich verder ook in de houding van zulke “artiesten”, die kunst misbruiken 

om een ‘wij-zij’-verhaal te benadrukken. In dat verhaal is de zwarte persoon steeds en altijd het 

slachtoffer van de blanke samenleving, de blanke persoon en haar eeuwenoude feesten de 

onderdrukker. De wokestrijd polariseert en versplintert de wereld van de volwassenen al genoeg, 

maar blijkbaar dienen kinderen nu ook mee te doen terwijl ze nog niet eens de vierkantswortel van 

36 kunnen uitrekenen.   

 

Dat zo’n evenement veel volk choqueert, is volkomen logisch: het mag gerust gezien worden als 

een regelrechte aanval op onze cultuur, patrimonium en samenleving. Maar wat misschien nog 

meer de gemoederen beroert, is dat het cultuurhuis en/of het evenement gesubsidieerd wordt met 

belastinggeld. Onder die noemer besliste de stad Gent om hetzelfde evenement niet te laten 

doorgaan in het Gentse stadhuis. Gehoopt wordt dat ook het collegelid de beslissing zal nemen om 

dit evenement niet te laten plaatsvinden.  

 

Subsidieert de VGC het evenement ‘Queen Nikkolah’? Indien ja, voor welk bedrag? 

 

Welke houding neemt het College tegenover ‘verborgen discriminatie’ binnen de cultuurhuizen en 

gemeenschapscentra? Valt de discriminatie van ‘blanke’ personen volgens het College ook onder 

de noemer ‘verborgen discriminatie’? 

 

Antwoord 
 

Het evenement ‘Queen Nikkolah’ werd niet gesubsidieerd door de VGC. 

 

Van het begrip “verborgen discriminatie” werd geen sluitende definitie gevonden.  

 

Discriminatie is wettelijk verankerd. De anti-discriminatiewetgeving definieert de beschermde 

discriminatiecriteria. Discriminatie op grond van deze criteria, waaronder huidskleur, is verboden 

en strafbaar. 

 

Gemeenschapscentra en organisaties die subsidies krijgen van de VGC, aanvaarden en 

onderschrijven in hun subsidieovereenkomst of convenant, het Europees Verdrag tot Bescherming 

van de Rechten van de Mens, en de Fundamentele Vrijheden. Artikel 14 van dit Verdrag betreft 

het verbod op discriminatie. 
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Vraag nr. 8 van 21 februari 2024 van de heer Pepijn Kennis 

Ambtenarenzaken: Stagiairs op kabinetten van de Vlaamse Gemeenschapscommissie 

 

Jaarlijks komen er duizenden studenten of jonge werkzoekenden in aanraking met de arbeidsmarkt 

via een stage. Een stage is voor jongeren een belangrijke manier om het werkveld te verkennen, 

theorie in de praktijk te brengen en inzicht te krijgen in de eigen kwaliteiten en tekortkomingen. 

 

Een stageplek op een van de kabinetten van de Vlaamse Gemeenschapscommissie lijkt daarom een 

interessante opportuniteit om werkervaring op te doen. Jammer genoeg zijn stages in België vaak 

onbezoldigd en hebben stagiairs vaak geen toegang tot sociale zekerheid. 

 

Hoeveel stagiairs werden er tewerkgesteld in het kabinet van het collegelid? Graag een overzicht 

per werkjaar van deze legislatuur. 

 

Hoeveel stagiairs stelden zich kandidaat voor een stage in het kabinet? Graag een overzicht per 

werkjaar van deze legislatuur. 

 

Hoe lang duurt een gemiddelde stage in het kabinet? 

 

Hoeveel van de stagiairs deden een stage vanuit een vak in hun opleiding en hoeveel stagiairs deden 

een stage buiten het kader van een opleiding? Graag een overzicht per jaar. 

 

Wat was de bezoldiging van elk van deze stages? Hoeveel waren er onbezoldigd? Voor de 

bezoldigde stages: welke financiële compensatie, voordelen of andere vergoedingen kregen deze 

stagiairs tijdens hun stageperiode?  

 

Op welke sociale rechten hebben deze stagiairs recht tijdens hun stageperiode? 

 

Op welke manier worden deze stagiaires begeleid? 

 

Antwoord 

 

Er zijn deze legislatuur geen stagiaires tewerkgesteld op het kabinet van het collegelid. 

 

 

Vraag nr. 9 van 4 maart 2024 van de heer Dominiek Lootens-Stael 

Cultuur: Subsidiëring van het evenement Black History Month 

 

Begin maart 2024 gaat de zesde editie van Black History Month van start in België. Een evenement 

dat tot doel heeft “een hechte gemeenschap te creëren waar zwarte mensen van verschillende 

generaties uit Vlaanderen, Brussel en Wallonië zich veilig voelen”. Op zich een respectabel doel.  

 

Het probleem situeert zich niet in het doel, maar in de ondubbelzinnige communicatie van de 

organisatoren. Zo werd er in een kranteninterview gesuggereerd dat “witte mensen het racisme 

gecreëerd hebben, en dat diezelfde mensen dat moeten aanpakken”. Verder wordt ook vermelding 

gemaakt dat bepaalde evenementen die binnen de Black History Month passen, ook enkel bedoeld 

zouden zijn voor mensen met een allochtone origine, op zijn beurt op basis van de huidskleur.  
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Hoewel de bewustwording en de bestrijding van het racisme nobele doelen zijn, mag men niet de 

omgekeerde fout maken en bevolkingsgroepen gaan stigmatiseren of verantwoordelijk stellen voor 

het lijden van andere. Suggereren dat “witte mensen verantwoordelijk zijn voor het racisme” is niet 

anders dan een racistische uitlating, die net als bij racistische uitlating naar allochtone individuen, 

strafbaar zijn.  

 

Bij het nader bekijken van het evenement valt al snel op dat de organisatie rijkelijk gesteund en 

gesubsidieerd wordt door allerlei partners uit de cultuursector en het verenigingsleven. Hieronder 

vallen ook cultuurhuizen of ontmoetingsoorden zoals Beursschouwburg, Muntpunt of Ancienne 

Belgique.  

 

Op welke wijze subsidieert de VGC het evenement “Black History Month”? Is er rechtstreekse 

steun voorzien, of loopt de steun onrechtstreeks via partners (zoals cultuurhuizen), zelf 

gesubsidieerd door de VGC? 

 

Bestaat er een vorm van inhoudelijke controle op de steun van gesubsidieerde organisaties en 

cultuurhuizen aan diverse projecten? Zo ja, hoe verloopt deze controle? Hoe benadert men het 

“racismeprobleem”? 

 

Kan de VGC de subsidiëring van (cultuur)organisaties stopzetten indien deze zich schuldig maken 

aan het promoten van evenementen die lijnrecht ingaan tegen de beginselen van de Belgische 

Grondwet? In geval van subsidiëring, hoe beoordeelt het collegelid het evenement “Black History 

Month”? 

 

Antwoord 
 

De VGC subsidieert het evenement Black History Month (BHM) niet.  

 

Vanuit een artistieke keuze om hedendaags en meerstemmig te programmeren, gaan verschillende 

Brusselse cultuurhuizen een samenwerking aan met Black History Month: Ancienne Belgique en 

Beursschouwburg. Ook andere partners zoals Kaaitheater, Muntpunt, Vaartkapoen en Zinnema 

worden vermeld op de website van BHM. 

 

De inhoudelijke controle van gesubsidieerde organisaties valt onder de standaardprocedure inzake 

beleidsvoorbereiding, -uitvoering en -evaluatie van gesubsidieerde organisaties.  

 

-Het principe van non-discriminatie is wettelijk verankerd. Het is verboden om te discrimineren op 

basis van de volgende kenmerken: geslacht, genderidentiteit, genderexpressie, leeftijd, seksuele 

geaardheid, burgerlijke staat, geboorte, vermogen, geloof of levensbeschouwing, politieke 

overtuiging, syndicale overtuiging, gezondheidstoestand, handicap, fysieke of genetische 

eigenschap, sociale positie, nationaliteit, ras, huidskleur, afkomst, nationale of etnische 

afstamming, taal.  

 

De VGC neemt een diversiteitsclausule op in de overeenkomsten met gesubsidieerde organisaties 

(Rechten van de Mensen o.a. non-discriminatie). Deze overeenkomst is juridisch bindend en 

inbreuken hierop zijn voorwerp van sancties.  
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Het VGC-College stelt, in zijn Bestuursakkoord 20219-2024, het Strategische Meerjarenplan 

2022-2025 en in zijn beleidsplan Samenleven, voorop om het samenleven in diversiteit te 

versterken. 

 

Dit houdt o.a. in  

• dat er ruimte wordt gemaakt voor meerstemmigheid en het binnenbrengen van diverse 

perspectieven binnen het aanbod en de instellingen; 

• dat organisaties in het N-netwerk een actief diversiteitsbeleid voeren en hierin ondersteund 

worden; 

• dat een aanpak wordt ontwikkeld rond anti-discriminatie en racisme binnen de VGC en het N-

netwerk, waarbij we inzetten op sensibilisering en deskundigheidsbevordering van 

professionelen (o.a. omstaandersprincipe); 

• dat initiatieven rond dialoog en verbinding nemen (o.a. projectoproep Verbinding met focus op 

o.a. brave spaces en verbinden van verschillende perspectieven) als tegengewicht dienen voor 

schadelijke polarisatie. 
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REGISTER 
 

Nr. Datum Vraagsteller Onderwerp Blz. 
 

ELKE VAN DEN BRANDT, 

COLLEGEVOORZITTER BEVOEGD VOOR BEGROTING, WELZIJN, GEZONDHEID, GEZIN EN STEDELIJK 

BELEID 
 

1 02.10.2023 Jan Busselen De evolutie van het aantal Brede Scholen en het verloop 

van bredeschoolcoördinatoren 

 

2 

2 02.12.2023 Bianca Debaets De sluiting van de Baboes-werking in Laken, het 

Centrum en Schaarbeek 

 

3 

3 20.02.2024 Bianca Debaets Crisishulp voor jongeren in Brussel 

 

6 

4 21.02.2024 Pepijn Kennis Stagiairs op kabinetten van de Vlaamse 

Gemeenschapscommissie 

 

9 

SVEN GATZ, 

COLLEGELID BEVOEGD VOOR ONDERWIJS EN SCHOLENBOUW 
 

1 10.10.2023 Bianca Debaets De resultaten van de bevraging over het schoolzwemmen 

en de inspanningen van de VGC rond 

zwemmogelijkheden 

 

11 

2 07.12.2023 Els Rochette Basisschool De Puzzel en het gebruik van hun sportzaal 

door de Black Devils 

 

15 

3 21.02.2024 Pepijn Kennis Stagiairs op kabinetten van de Vlaamse 

Gemeenschapscommissie 

 

16 

ANS PERSOONS, 

COLLEGELID BEVOEGD VOOR CULTUUR, JEUGD, SPORT EN GEMEENSCHAPSCENTRA 
 

1 05.09.2023 Carla Dejonghe De open call voor startende artiesten die een werkruimte 

zoeken 

 

18 

2 27.09.2023 Bianca Debaets Stand van zaken toekomst jeugdverenigingen in en rond 

Villa Montald 

  

19 

3 10.10.2023 Bianca Debaets Vrijstelling onroerende voorheffing erkend jeugdwerk 

 

22 

4 10.10.2023 Bianca Debaets De resultaten van de bevraging over het schoolzwemmen 

en de inspanningen van de VGC rond 

zwemmogelijkheden 

 

24 

5 02.11.2023 Bianca Debaets De verhoogde lidgelden van de Brusselse sportclubs 

  

28 

6 02.12.2023 Bianca Debaets Gebrek aan kwalitatieve ruimte voor Brusselse jongeren 

 

30 

7 11.01.2024 Dominiek Lootens-Stael De subsidiëring van discriminerende culturele initiatieven 32 
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8 21.02.2024 Pepijn Kennis Stagiairs op kabinetten van de Vlaamse 

Gemeenschapscommissie 

 

34 

9 04.03.2024 Dominiek Lootens-Stael Subsidiëring van het evenement Black History Month 34 

 


